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ҚАЗАҚСТАН-ГЕРМАНИЯ: 
ИНВЕСТИЦИЯ РЕКОРДТЫҚ ДЕҢГЕЙГЕ ЖЕТТІ

Кездесу барысында Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев пен Германия 
экономикасы Шығыс комитетінің 
бас қарма т!рағасы және CLAAS 
Group компаниясы байқаушылар 
кеңесінің т!рағасы Катрина Клаас-
Мюльхойзер екіжақты экономикалық 
ынтымақтастықты одан әрі нығайту 
перспективасын талқылады.

Мемлекет басшысының айтуын-
ша, Германия Қазақстанның Еуропа 
Одағындағы стратегиялық серіктесі 
са налады. Сауда-экономикалық қа-

ты настар қарқынды дамып келеді. 
Сон дай-ақ неміс бизнесі Қазақ стан-
дағы үлесін кеңейтуге қызығушылық 
таныты п отыр.

Президент былтыр Қазақстанға 
Германиядан тартылған тікелей ин-
вес тиция к!лемі 64 пайызға !сіп, 770 
миллион долларға жеткенін атап !тті. 
Бұл – рекордтық к!рсеткіш.

Кездесуде ауыл шаруашылығы 
са ласындағы ынтымақтастық мәсе-
ле сіне де ерекше назар аударылды. 
Осы орайда Қасым-Жомарт Тоқаев 

бұған дейін Орнықты егіншіліктің 
аймақтық орталығын құру ж!нінде 
ұсыныс айт қа нын еске салды. Пре-
зи денттің пі кі рін ше, бұл орталық 
елі міздің ауыл ша руа шылығы әлеуе-
тін барынша то лық пайдалануға, 
ин новациялық тех нологияларды 
енгізуге және олар ды ком мерция-
лан дыруға ықпал етеді.

Бұдан б!лек, Мемлекет басшысы 
Қа зақстанның аграрлық әлеуетін да-
мытуға CLAAS зауытының қосқан 
үлесін жоғары бағалады.

СУ САЛАСЫНДА КАДР ТАПШЫ МА, 
ҚАДІР ТАПШЫ МА? 

МЕМЛЕКЕТТІК САТЫП АЛУ 
ОҢТАЙЛЫ ТЕТІККЕ АЙНАЛМАҚ

Кеше Мәжілісті� Жалпы отырысында депутаттар «Мем ле кет тік 
сатып алу ту ра лы» және о�ан ілеспе за� жобаларын, сон дай-а� «Жол 
ж�  рісі туралы» за��а және �кімшілік ���ы� б�зу шылы� туралы ко -
декске к!лік ��ралдарыны� жекелеген т�р леріні� ж�руін �йым -
дастыру мен жол �ауіпсіздігін цифрлан дыру мәселелері бойын ша 
за�намалы� т�зетулерді екінші о�ы лымда �абыл дады.

ЖАМБЫЛДА ЖАРҚЫН ЖОБА 
ЖАЛҒАСЫН ТАПТЫ

ДОМБЫРА ДЕГЕНДЕ 
ҚАЗАҚ ЕСКЕ ТҮСУІ КЕРЕК
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Былтыр елімізді� бір�атар !�ірінде �уа�шылы� болып, Жамбыл облысыны� алты ауданында т!тенше жа�дай жарияланса, биыл 
елімізді� батыс және солт�стік !�ірлерін �ар�ын су алды. Он облыс�а топан су жайылды. Елімізде су тас�ыны �аупі әлі де са�талып 
отыр. Тас�ыннан б�лінген �йлерді� шы�ыны келесі аптада белгілі болма�. +азіргі а�парат�а сәйкес, елімізде 13 мы��а жуы� �йді 
су бас�ан. Ал А�т!бе облысында 2 елді мекен әлі к!лік �атынасынсыз отыр. 0ш !�ірде індеттен �ырыл�ан мал к!мілген 10 жерді 
су бас�ан болатын. +азір тиісті �ызметтер жергілікті жерлерде жедел дезинфекциялы� іс-шараларды ж�ргізіп жатыр. Президент 
су тас�ыны салдарынан �алыптас�ан ауыр жа�дай�а байланысты 0ндеуінде: «Біз алапат су тас�ынынан тиісті �орытынды 
шы�аруымыз керек. Апаттарды� алдын алу ж�мысында�ы кемшіліктен бастап, су шаруашылы�ы мамандарыны� тапшы болуы, 
таби�ат�а нем��райды �арау�а дейін к!п мәселені реттеу �ажет», – деді. Мемлекет басшысы атап !ткен су шаруашылы�ы 
мамандарыны� тапшылы�ы б�гінде !зектілігін к!рсетті.

Былтырғы қыркүйекте ғана құрылған Су 
ре сурстары және ирригация министрлігіне үл-
кен жүк артылып отыр. Министрлік жасақ та ла 
салысымен Қазақстанда 2023–2029 жылдарға 
ар налған су ресурстарын басқару жүйесін да-
мы ту тұжырымдамасын әзірлеуге кірісіп кетті. 
Ол жерде де білікті мамандардың тапшы екені 
ай тылған. Құжатта су шаруашылығы бойынша 
жы лына бар болғаны 200 маман жоғары оқу 
ор нын бітіретіні, 100 түлек орта техникалық 
білім алып шығатыны, сонда түлектердің 22 
пайы зы ғана мамандығы бойынша жұмысқа 
ор наласатыны к!рсетілген. Бұған да сарап-
шылар к!птеген жоғары оқу орнында оқыту 

тек «су ресурстары және суды пайдалану» 
бойын ша жүргізілетінін, бірақ мұндай маңызды 
са лаға «гидромелиорация», «!зен құрылыстары 
мен су электр стансаларының гидротехникалық 
құры лысы», «суару жұмыстарын механи ка лан-
дыру», «су шаруашылығындағы экономика», 
«гид ро геология және инженерлік геология», 
«су мен жабдықтау және су бұру» және «жердегі 
гид рология» сияқты мамандар қажеттігі к!-
теріл ген екен.

КЕҢЕС ЗАМАНЫНАН ДА КЕРІ КЕТТІК ПЕ?
Тұжырымдамада су шаруа шылығы саласын 

бітірген инженерлердің дайындығы 1990 

жылдардағы мамандарға қарағанда әлсіз екені 
айтылған. К!птеген жо ғары оқу орнында оқыту 
тек «су ресурстары жә не суды пайдалану» 
бойынша жүргізіледі.  Кеңес дәуірінде 
гидрология мамандығына не бәрі 25 адам 
қабылданса, арасынан 12-15 адам бітіріп 
шыққанын, бұл ел игілігіне жеткілікті болғанын 
және барлық түлек жұмысқа орна лас қанын 
айтады. Олар к!біне «Қазгидромет» гид-
рометеорологиялық қызметінде немесе «Қаз-
гипроводхоз» ғылыми институтында жұ мыс 
істеген.

(Жалғасы 5-бетте)

«Мемлекеттік сатып алу туралы» заңның жаңа редакциясы бойынша жұмыс 
тобының жетекшісі, Мәжіліс депутаты Руслан Қожасбаев баян дама жасады. 
Мемлекет басшысының тапсырмаларын орындау мақ са тымен депутаттар заңда 
атқарушы органмен бірлесіп, отандық жеткізу ш і лерді қолдау және к!рсетілетін 
қызметтердің сапасын арттыру шарт тарын белгіледі. @згерістердің бірі – 
нысанды салу және пайдалануға беру бойынша кешенді жұмыстарды қамтитын 
– EPC келісімшарттарын енгізу. Сондай-ақ бір к!зден алу тәсілімен мемлекеттік 
сатып алуды жүзеге асырудың негізі ретінде отандық тауар !ндірушілермен 
жасалған офтейк-келісімшарттарын анықтау ұсынылады.

«Екінші оқылымға дайындық барысында мемлекеттік сатып алу бойынша 
шағымдану рәсімдері, !нім берушілердің жауапкершілігі, сондай-ақ бір к!зден 
сатып алу тәсіліне қатысты қағидалар нақтыланды. Мемлекеттік сатып алу 
рәсімдерін жеңілдету мақсатымен шағымды ұйымдастырушы қарайды. Оның 
шешіміне әкімшілік іс жүргізу аясында шағым түсіру мемлекеттік сатып алу 
рәсімдерін тоқтатпайды», – деді Руслан Қожасбаев.

(Жалғасы 3-бетте)

Осыдан екі жыл б�рын Жамбыл облысында «�у-
лиеа та жастары» !�ірлік т�р�ын �й ба�дарламасы 
іс ке �осыл�ан болатын. Жа�а жоба жастарды бас-
па   намен �амту�а ба�ытталды. Бастап�ыда ба� дар-
ламаны� болаша�ына к�мәнмен �ара�андар к!п 
бол са, б�гінде жоба !з !мірше�дігін дәлелдеп отыр. 
Алай да биыл ба�дарлама�а �аржы �аралмайтыны 
ай тылып, жастарды� �міті �зілгендей бол�ан. Біра� 
к� ні кеше а�жолтай хабар жетіп, жобаны� бойына 
�ай та �ан ж�гірді. Биыл �міткерлерді �андай !зге-
ріс тер мен талаптар к�тіп т�р. Зер салып, зерделеп 
к!р сек...

Алматылы� Айбек Серік�лы – шетелдік хит ән-
дер ді� ма�амын домбыра нотасына т�сіріп, !зге 
ха лы�ты� та�данысын тудырып ж�рген на�ыз талант 
ие сі. ТикТок желісінде MUZBANDa никнеймімен 
ашыл �ан пара�шада к!біне Еуропа, ТМД елдеріне 
тән әндерге т�сірілген туторлар жарияланады.

Мемлекет басшысы +асым-Жомарт То�аев Германия экономи касы Шы�ыс комитетіні� бас�арма 
т!ра�асы Катрина Клаас-Мюль хойзерді �абылдады.

ТЕРРОРЛЫҚ ӘРЕКЕТТІ ҚАТАҢ АЙЫПТАЙДЫ
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Словакия Премьер-министрі Роберт 

Фицоға қастандық жасалуына байланысты бұл террорлық әрекетті 
қатаң айыптайтынын және мұндай қараулықты мүлде ақтауға болмай-
тынын мәлімдеді.

Қазақстан мен Словакияны ұзақ жылғы достық пен !зара тиімді ынтымақтастық 
қатынастар байланыстырады. Бұл игілікті істе Премьер-министр Роберт Фицо 
елеулі р!л атқарды.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Роберт Фицоның тезірек 
сауығып кетуіне тілектестік білдірді.



Елімізді� орталы�ы мен солт�с тігі 
және шы�ыс ��ірлері 15 �ыр к �йекке 
дейін жылу маусымына са�адай сай бо-
луы тиіс. Ал �ал�ан облыстар�а берілген 
со��ы мерзім – 15 �азан. 10 мамырда 
�ткен �кі мет отырысында Премьер-Ми-
нистр Олжас Бектенов осылай деп ше-
гелеп тапсырды.

Бауыржан БАЗАР

«Қыс шанаңды жаз сайла» дейді хал қымыз. Ел 
Үкіметі қысқа әзірлікті жазға жет кізбей бастап кетті. 
�йткені респуб лика дағы жылыту жүйелерінің 
жағдайы мәз емес. Жыл "ткен сайын ескіре түскен 
жылу к"здерінде технологиялық ақау жиі леп, қыс 
ішінде тұрғындарды әбігерге са латын болған. 
Осыған байланысты Үкі мет бас шысы министрлер 
кабинетінің ал дына бірқатар міндет қойды.

«Үкіметтің кеңейтілген отырысында Мем лекет 
басшысы алдымен апатты жағ дайда тұр ған 19 
жылу орталығын жаңғырту жұмыс тарын аяқтауды 
тапсырды. Энерге тика ми нистрлігі әр объект 
бойынша ма ған апта сайын баяндап отыруға тиіс. 
Бе кітілген мерзімдерді "згертуге болмай ды. Қыс 
бойы ж"ндеу жұмыс тарын жүр гізуге мәжбүр 
болған Кентау мен Степно горскідегі және МАЭК 
пен «Топар» ГРЭС-індегі сияқты күрделі жағдайға 
жеткізбеу қажет. Жаз айларында күшейтілген 
режимде жұмыс істеу керек. Егер жұмыстар 
мерзімінде аяқталмай, сапасы т"мендеп кететін 
болса, онда меншік иелерімен қатар, әкімдіктерге 
қатысты да шаралар қабылданатын болады», – деп 
ескертті О.Бектенов.

Премьер мысалға келтірген т"рт ны сан дағы 
жұмыс расымен де созбаққа салынған. Мысалға, 
Ақтаудағы МАЭК-ның №2 энергетикалық бло-
гын дағы ж"ндеу жұмысы қаңтарда аяқталуы тиіс 
болған, мерзімі мамырға ысырылды. 

«Топар» ГРЭС-індегі қазандыққа да күрделі 
ж"ндеу 2023 жылдың 31 желтоқсан да бітуі тиіс еді, 
маусымға қалып отыр. Кен таудағы №8,11 қазан-
дықтар да был тырғы қарашада аяқталуы керек 
болған. Степногорскі қаласының қазан дық агре-
гатының ағымдық ж"ндеу жұмысы да ке лесі айға 
қалған. 

Осы кемшіліктерді қатаң түрде ескерт кен Үкі-
мет басшысы отырыста �неркәсіп, Энер гетика 
министрліктері мен "ңір әкім діктеріне барлық 
жылу к"здерін отын мен уақытылы қамтамасыз 
етуді тапсырды. Қазірден бастап коммуналдық-
тұрмыстық к"мір қорын жи нақтап алу керек.

Еске сала кетейік, былтыр желтоқсан айы ның 
басындағы қатты аязда  Екібастұз, Балқаш, Степ-
ногорск, Ақтау, Теміртау, К"к шетау, Рид дер қала-
ларында ком мунал дық шаруа шылық қызмет-
терінен ақау шығып, жылу, су құбырлары кезегімен 
жа рылған-ды. Қақаған аязда тұрғын дарды жылу-
сыз қалдырған оқи ғадан кейін сол кездегі Үкімет 
Энергетика вице-министрі Жандос Нұрмағам-
бетовті қызметінен босатқан. Алайда орынбасар 
орнынан кет кенімен, жылу жүйесіндегі проблема 
"з күшінде қалды. Бүгінгі күні Қазақстанда 37 
ЖЭО жұмыс істеп тұрғаны мен, оның 19-ы апатты 
жағдайда.  

Дегенмен жылу к"здерін сапалы әрі уа қытылы 
ж"ндеу үшін Үкімет тарапынан қажетті қолдау 
к"рсетіліп жатыр. Премьер-Министр Кентау, 
Риддер және Қызылорда қалаларындағы жылу 
к"здерін жаңғыртуға резервтен 16 млрд теңге б"лу 

туралы қау лыға қол қойды. Сондай-ақ К"кшетау-
дағы жылу қазандықтарын ж"н деуге 816 млн теңге 
б"лінді. Қалған "тінімдер бойынша жұмыс жақын 
арада аяқталмақ. Ендігі міндет – жергілікті 
жерлердегі жұмысқа кү шей тілген бақылау жасау. 
«Ж"ндеу жұмыстарында қауіптер бар. Жергілікті 
жерлерде барлық әкімдердің жұмысын к"ріп 
отырмыз. Eкімдер, сіздерге айтарым: жылыту 
маусымы бойынша штаб жұ мыстарына атүсті 
қарауды доға рыңыздар. Объектілерге "здеріңіз 
шығып, ж"ндеу жұмыстарының барысын тікелей 
бақы лауға алу керек. Мен "ңірлерге сапарым 
кезінде Президент тапсырмаларының орындалуын 
тікелей "зім тексеретін бо ламын», – деген Ол жас 
Бектенов бұл жұ мысқа бақылау жүргізуді тікелей 
"зі қада ғалайтынын байқатты.

Шынында да, биылғы қыс Бектенов бас-
қаратын министрлер кабинеті үшін кезекті сы-
наққа айналғалы тұр. Жылу маусымына да йын-
дықты арнайы Үкімет отырысында пысық тап 
алған Олжас Абай ұлы, тексерісті бастап кетті. 15 
мамырда Ақмола облысына жұмыс сапары бары-
сын  да К"к шетау қа ласының №2 аудан дық 
қазандығына арнайы барып жай-күйімен танысты.

Бүгінде қаладағы жылу желілерінің тозу 
деңгейі 43%-ды құрайды. Биылғы жоспарланған 
ж"н деу жұмыстары жыл соңына дейін к"рсет кішті  
41%-ға дейін т" мендетуі тиіс. Облыс орталығын 
жылу мен қамтамасыз етіп отырған  4 қазандық-
тың екеуін (№1,№2) ж"н деуге ре зерв тен 816 млн 
теңге б"лінді. Одан б"лек, қаланың жылу және 
электр энерги ясына деген қажет ті ліктерін 
қамтамасыз ететін ЖЭО салу жобасы пысықталып 
жатыр. Оның жылу қуаты сағатына 520 Гкал, 
электр қуаты 240 МВт-ты құ райтын болады.  

Үкімет отырысында Энергетика ми нистрі 
А лмаса дам Сәтқа лиевтің, �нер кәсіп және 
құрылыс министрі Қанат Шар лапаевтың, сон дай-
ақ инфрақұры лым ның тозу деңгейі жоғары 
бірқатар облыстың әкімдерінің баяндамалары 
тың далды. Ресми дерекке сәйкес, еліміз дегі жалпы 
ұзындығы 13 мың шақырым жылумен жабдықтау 
желілерінің орташа тозуы – 53%, шамамен 7 мың 
шақы рымын ауыстыру қажет. Eсіресе, Павлодар, 
Ақмола, Солтүстік Қазақ стан, Қостанай, Маң-
ғыстау және Қарағанды облыстарында жылу 
желілерінің тозу к"рсеткіші жоғары. Үкіметтің 
алдында 2030 жылға қарай тоз ған жылу желілерін 
43%-ға дейін т"мендету міндеті тұр. Биыл жылумен 
жабдықтау желі лерінің 221 шақырымын ж"ндеу 
жос парланып отыр.  

Осы мәселелерді ескере келе, Үкімет энер-
гетикалық сектордың инвестициялық тартым-
дылығын арттыру үшін қосымша "згертулер 
енгізген «Тарифті инвестицияға айырбастау» 
бағдарламасы шеңберін де биы л дың "зін де 
қолданыстағы стансалар ды ж"ндеу мен жаңғыр-
туға шамамен 327 млрд теңге тарту жос парланып 
отыр. «Қар жы бірінші кезекте әбден тозығы жет-
кен объектілер мен желілерді ж"н деуге жұм салуға 
тиіс. Энергетика, �нер кәсіп ми нис трліктері мен 
әкімдіктерге қуат к"з деріндегі, жылу және электр 
желі лерін дегі жағ дайға мұқият талдау жүргізіп, 
қосымша ж"ндеу жұмыстарының к"лемін айқын-
дауды тап сырамын. Бұл ретте республика лық, 
жер гілікті бюджеттерден және инвес тициялық 
бағдар ламалар аясында қаржы ландырудың тепе-
теңдігін қамтамасыз ету қажет», – деп тапсырма 
берді О.Бектенов.

Жалпы, биыл бекітілген кестеге сәй кес, электр 
стансаларында 10 энергоблок ты, 55 қа зандықты 
және 45 турбинаны ж"ндеу жос парланған. Қазіргі 
сәтте 2 энер гоблокта, 12 қа зан дықта және 2 тур-
бинада ж"ндеу жұ мыс тары жүргізіліп жатыр.  
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ЖЫЛУ МАУСЫМЫ: 
ДАЙЫНДЫҚ ЖАҚСЫ,
НӘТИЖЕ ҚАНДАЙ?

Спектакльге Сенат Т"рағасы Мәулен Eшім баев 
бастаған бір топ сенатор арнайы барды. Палата 
Спикері театр әртістерінің шеберлігін жоғары 
баға лап, мүмкіндігі шектеулі азамат тарды ортаға 
бейімдеуде және оларды оңалтуда "нердің ат-
қаратын р"лі зор екенін айтты. Сондай-ақ ол 
елімізде аталған санаттағы адам дарды қолдауға ең 
жоғары деңгейде баса мән беріліп, бұл бағытта 
кешенді және жүйелі жұмыс жүргізіліп жатқанын 
тілге тиек етті.

Сонымен қатар Сенат Спикері "здерінің қа-
жыр-қайратымен барша к"рерменді жігер лендіріп 

жүрген SENSITIVЕ би ансамблінің ұжымына және 
жобаның к"ркемдік жетекшісі, талантты жас-
тардың дарынын шыңдап, оларды жаңа же-
тістіктерге жетелеп келе жатқан Ольга Ростов-
щиковаға алғыс білдірді.

Айта кетейік, SENSITIVЕ театры осыдан 18 
жыл бұрын Петропавл қаласындағы есту қа білеті 
т"мен балаларға арналған мектеп-ин тернаттың 
базасында құрылған. Қазір елімізбен бірге бір-
қатар шет мемлекетте де аты мәлім бұл "нер ұжы-
мы к"птеген халықаралық байқау мен фестиваль-
дың лауреаты.

ӨНЕРДЕ ШЕКАРА ЖОҚ
Елордада�ы «Жастар» театрында SENSITIVЕ �нер <жымы Александр Гринні� әйгілі 

«Алые паруса» повесіні� желісі бойынша әзірленген «Рассекая волны» атты пластикалы� 
перформансты к�п шілікті� назарына <сынды. Есту �абі леттері т�мен �нерпаздар 
сахнала�ан �ойылым к�рермендерді ертегілер әлеміне жетелеп, �мірді� фило-
софиялы� мәніне тере� ��ілуді және адамдар ара сында�ы �арым-�атынас�а жа�аша 
к�з �араспен �арауды �ндейді.

Шараға қатысушылар Бейжің іс-қимыл тұғыр-
намасын іске асыру, сондай-ақ әйелдердің қазіргі 
жаһандық экономика жағдайындағы экономика-
лық құқықтары мен мүмкіндіктерін кеңейту мәсе-
лелерін талқылады.

Сенат Т"рағасының орынбасары Ольга Пере-
печина форумда с"йлеген с"зінде еліміздің Пре-
зиденті Қасым-Жомарт Тоқаев жүргізіп отыр ған 
мемлекеттік саясаттағы негізгі басым дықтардың 
бірі – гендерлік теңдік, әйелдердің қоғамдық-
саяси және экономикалық "мірге қатысу деңгейін 
арттыру екенін атап "тті.

«Eйелдердің экономикалық мүмкіндіктерін 
кеңейту кез келген мемлекеттің дамуындағы не-
гізгі мәселе және орнықты болашақ қалыптас-
тыру дың кілті болып табылады. Тұрақты эко-
номикалық "суді жеделдету және қоғамдық әл-
ауқатты барлық деңгейде жақсарту үшін әйелдер-
дің экономикалық мәртебесін к"теру аса маңызды. 
Сондықтан Қазақстан әйелдер кәсіпкерлігін 
қолдауды күшейтуде белсенді жұмыс жүргізіп 
келеді. Қазақстандағы жұмыс істеп тұрған шағын 
және орта бизнес субъек тілерінің 47%-ын әйелдер 
басқарады. Олардың әлеуетін сапалы тұрғыда 
күшейту үшін Азия Даму банкімен және БҰҰ Даму 
бағдарламасымен ынтымақтаса отырып, еліміздің 
барлық "ңір лерінде әйелдер кәсіпкерлігін дамыту 

орта лықтары іске қосылды», – деді Ольга Пере-
печина.

Сенат Т"рағасының орынбасары сонымен қатар 
Пекин тұғырнамасы үкіметтердің, халық аралық 
ұйымдардың және азаматтық қоғамның күш-
жігерін жұмылдыру арқылы жыныстық кем сітудің 
барлық түрін жоюға бағытталған қуатты те тікке 
айналғанын атап "тті. Күш-жігерді бірік тіру мен 
елдер арасындағы әре кеттерді үйлестіру гендерлік 
теңдік бағдар ламасын одан әрі ілгері летуге елеулі 
түрде және ұзақ мерзімге оң ықпал ете алады.

Сенат Т"рағасының орынбасары �збекстан 
Олий Мәжілісі Сенатының Т"рағасы Танзила 
Нарбаевамен де кездесті. Тараптар парла ментара-
лық ынтымақ тастық ты дамыт у, "нер кәсі п 
коопера  циясы, к"лік байланысы сала сындағы 
байланыстарды нығайту, инфра құрылымдық 
және сауда кедергілерін жою мә селелерін тал-
қылады.

Ольга Перепечина сондай-ақ Қатар Шура 
Кеңесі Т"рағасының орынбасары Хамда бинт 
Хасан Аль Сулайтимен кездесті. Кездесуге қаты-
сушылар екі елдің парламенттері арасын дағы 
"зара іс-қимылдың келешегін, сондай-ақ әйелдер 
мен балаларға қатысты зорлық-зом былықтың 
барлық түрлерін жоюдағы "ңірлік мәселелерді 
талқылады.

ӘЙЕЛДЕРДІҢ ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
МӘРТЕБЕСІН КӨТЕРУ МАҢЫЗДЫ

Парламент Сенаты Т�ра�асыны� орынбасары Ольга Перепечина «Dйелдерді� 
экономикалы�, әлеуметтік және саяси �<�ы�тары мен м�мкіндіктерін ке�ейту мәсе-
лелеріндегі ��ірлік тәсіл» атты әйелдерді� Азия форумына �атысты.

Биыл�ы I то�санда�ы жа�дай бойынша елі-
мізде айлы� жала�ыны� орташа м�лшері 
382 279 те�ге болды.

Ұлттық статистика бюросының мәліметінше, 2023 
жылдың тиісті тоқсанына қарағанда к"рсеткіш "скен. 
Нақтырақ айтқанда, атаулы мәнде – 12,3 пайызға, нақты 
мәнде 2,7 пайызға артқан.

Осылайша, жалақының медианалық мәні (жалақы 
қатарының орталық деңгейі) бағалау бойынша 251 997 
теңгені құрады.

�ңірлік б"ліністе 2023 жылдың тиісті тоқсанымен 
салыстырғанда 2024 жылдың I тоқсанында орташа 
айлық атаулы жалақының ең к"п "суі Батыс Қазақстан 
облысында – 18,2%-ға, Алматы қаласында – 16,4%-ға, 
Ақт"бе облысында – 16,1%-ға, Павлодар облысында  
15,9% байқалды.

Жалақының орташа м"лшері бір қызметкер жала-
қысының қосымша ақыларының, үстемеақы ларының, 
сыйақыларының, салықтарының және зейнетақы ау-
дарым дарының барлық түрлерін ескере отырып к"рсе-
тіледі. Ол жалақы қорының сомасын кәсіпорын дардағы 
қызмет керлердің нақты санына б"лу арқылы есептеледі.

ОРТАША ЖАЛАҚЫ 
МӨЛШЕРІ АНЫҚТАЛДЫ
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Мұқаш ЕСКЕНДІР, 
Мәжіліс депутаты:

ЖЕРГІЛІКТІ БИЛІКТІҢ 
ЖАУАПКЕРШІЛІГІН АРТТЫРАДЫ

Кеше екінші оқылымда мемлекеттік сатып алу 
туралы заң қабылданды. Оның ерекшелігі – 
2015 жылы қабылданған алдыңғы заңға қарағанда 
оңтайландырылғаны, яғни қарапайым бола түсті. 

К�п тұсы бюрократиядан арылды, сондай-ақ 
жер гілікті билік �кілдері мен тендер, конкурстарды 
ұйымдастырушылардың жауапкершілігі артты. 
Бұл – бір.

Екіншіден, құрылыс жұмыстарына қатысты 
рей тингтік, балдық сипатта электронды түрде 
автомат  тандырылған конкурс ұйымдастырылатын 
болды. Ол жерде әр қатысқан кәсіпорынның тә-
жірибесі қара лады. Салық және айлық бойынша 
қарызда рының жоқ тығы, материалдық-техникалық 
ресурс  тары, жергілікті жерде орналасқаны туралы 
ақпарат тар тексеріледі. Солардың барлығы адамның 
қаты суын  сыз �ткізіледі. Бұл коррупциялық қатер-
лерді азайтуға мүмкіндік береді деп санаймын. 

Қазір, �кінішке қарай, отандық кәсіпорын-
дардың негізгі табыс к�зі осы мемлекеттік сатып 
алу болып отыр. Міне, аталған заң жобасында 
осындағы жұ мыс тарды, оның ішінде мектеп 
құрылысы болсын, жол құрылысы болсын, аурухана 

болсын немесе басқа да әлеуметтік салалардағы 
нысандар болсын, құжа тын дайындаудан бастап 
пайдалануға дейінгі жұмыс тар оңайлатылып жатыр. 
Бұрын арыз-шағым  дарды Астанадағы Қаржы 
министрлігі қа райтын болса, қазір оны конкурсты 
ұйымдас  тыру шыларға және жергілікті атқарушы 
органдарға жүкте мек. Менің ойымша, бұл сол 
органдардың жауапкерші  лігін арттыруға мүм кіндік 
береді, әрі бюрократиядан құтқарады.

Оған қоса, ауылдық жерлердегі тауар болсын, 
қызмет немесе жұмыс болсын, мемлекеттік сатып 
алу кезіндегі қаржы к�лемі 3000 АЕК-тен 
4000 АЕК-ке �сіп отыр. 2рі бір к�зден сатып алуға 
мүмкіншілік бе ріліп отыр. Сондай-ақ бір к�зден 
тауар сатып алуды 100 айлық к�рсеткішке және 
қызмет пен жұмыс сатып алуды 500 айлық к�р-
сеткішке к�теруге рұқсат еті лмек.

Бұрын конкурсқа бір ғана компания қатысса, 
онда конкурс �тпеген болып қайтадан ұйымдас-
тырылатын еді. Ал енді жалғыз компаниямен де 
�ткен болып есептеледі. Мұның барлығы мемле  -
кеттік қаржыны игерудегі тиімділікті арттырады деп 
ойлаймын. Оның сыртында қоғамдық бақылау да 
енгізіліп отыр. 2сіресе, құрылыс саласында мұның 
үлкен пайдасы болмақ. Сонымен бірге конкурс 
�ткізу мерзімі екі есеге қысқарды. Бұрын екі ай 
болса, қазір максималды түрде 29 күн деп белгіленді. 
Міне, осындай жаңа лықтың барлығы біріншіден 
кәсіпкерлерге к�мек, екіншіден, жергілікті атқару-
шы органдардың жауап кершілігін арттыратынын 
тағы да айтқым келіп отыр.

Сондай-ақ бұл жерде EPC-contract келісімшарты 
енгізіліп отыр. Ол бойынша жобалау, құрылыс салу 
және қадағалау жұмыстары бір компанияға жүк-
теледі. Оффтейк келісімшарттар да іске қосыл мақ. 
Ол отандық тауар �ндірушілердің �німін мемлекеттік 
сатып алуда қолдануға к�мек болмақ. 2рине, 
осының барлығы Президент қойған міндеттерді 
жүзеге асыруға мүмкіндік береді. Алда Сенатта 
қаралып, одан соң Мемлекет басшысы қол қояр 
болса, бұл заң 2025 жылдың 1 қаңтарынан бастап 
күшіне енеді деп күтіп отырмыз.

Руслан ҚОЖАСБАЕВ, 
заң жобасын әзірлеу жөніндегі жұмыс 

тобының жетекшісі, Мәжіліс депутаты:

ЗАҢ ЖОБАСЫ 9ЛЕУМЕТТІК БАҒЫТҚА ИЕ

Мәжіліс депутаттары 3 сәуірде «Мемлекеттік 
сатып алулар туралы» жаңа заң жобасын бірінші 
оқылымда талқылаған кезде к?птеген мәселені 
к?теріп, құжатты жетілдіре түсуге қатысты ұсы-
ныстар берді. 

Олар – қоғамдық мониторинг енгізу, шағын 
және орта бизнес субъектілерінен мемлекеттік 
сатып алу тетігін қарастыру, рәсімдердің мерзімін 
қысқарту, бір к�зден алу тәсілі арқылы процесті 
жетілдіру, жер гілікті компанияларды қолдау, 
әлеуетті �нім беру шілердің рейтингін енгізу, «тұ-
рақты мемлекеттік са тып алуды» енгізу, нәтижелерге 
шағымдануды жеңілдету және тағы басқалар.

Енді бүгін �ткен екінші оқылымда осы 
мәселенің барлығы қамтылғанына к�з жетіп, заң 
жобасы Сенатқа жіберілді. Жаңа жоба бойынша 
жұмыстың басым б�лігі сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдерін барынша азайтуға бағытталды. Ол 
үшін адами факторды жою қажет. Сондықтан заңға 
рейтингтік-балдық жүйені қолданатын конкурс 
сияқты әдіс енгізілді, онда конкурс жеңімпазы 
конкурстық комиссияның қатысуынсыз веб-
портал арқылы автоматты түрде анықталады. 

Бүгінде бұл әдіс құ рылыс, жобалау және техни-
калық қадағалау сала сындағы сатып алуларда 
қолданылады. Жеңімпаз жұмыс тәжірибесі, қар-
жылық тұрақтылығы, құқық  тық қабілеттілігі, ли-
цензиясы, салық берешегінің бар-жоғы сынды 
кри терийлер негізінде анықталады. Жеткізушілер 
туралы осындай деректің барлығы мемлекеттік 
органдардың ақпараттық жүйелерінде бар, яғни 
жүйе оны �зі оқып, үздік жеткізушіні �зі анықтай 
алатындай дәрежеде цифрланған.

Тағы бір бағыт – отандық бизнесті қолдау. Яки, 
оны Қазақстан ратификациялаған халықаралық 
шарттарға қайшы келмейтін дәрежеде жүзеге 
асыру. Сатып алу шағын және орта кәсіпкерлік 
субъектілері арасында жүретін тауарлардың, 
жұмыстардың, к�р сетілетін қызметтердің тізбесін 
(уәкілетті орган бе кіт  кен тәртіпте және к�лемде) 
енгізу ұсынылып отыр.

Мемлекеттік сатып алу мерзімін қысқарту 
туралы үшінші тармақ та қазақстандықтардың 
�міріне әсер етеді деп ойлаймын. Aйткені жаңа заң 
жобасы әлеу меттік бағытқа ие. Бұған дейінгі ұзақ 
рәсімдер тұрғын үй және тұрғын емес нысандардың 
құрылысын баяу латып келген еді. Енді жаңа заңда 
мемлекеттік сатып алу мерзімі екі айдан бір айға 
дейін қысқармақ. Сон дай-ақ бұған дейін сатып алу 
нәтижелеріне шағым дану үшін комиссия құру 
қажет болса, алдағы уақытта шағымдарды қарауды, 
егер бар болса, мем лекеттік са тып алуды ұйым-
дастырушының �зі жүзеге асы рады.

Ал жосықсыз жеткізушілер міндеттемелерін 
мер   зімінде орындамаса және жұмыс сапасы нашар 
болар болса, әуелі кемшіліктерді түзеуге мүмкіндік 
беріледі де, онда да болмаса жосықсыз қатысушылар 
тізі    лі міне енгізіледі. Ондай жағдайда олардан ке-
лісімшарт сомасының 15%-ына дейін �сімпұл 
�ндіріп алынып, тапсырыс беруші шартты мерзі-
мінен бұрын бұзуға құқық берілмек. Осылайша, 
жұмыс барысында Мемлекет басшысының тап-
сырмасын орындау мақ сатында және депутаттардың 
ұсыныс тары еске   ріле отырып, заң жобасы жаңа 
нормалармен толық тырылды.

ПІКІР

(Басы 1-бетте)

Депутат жеткізушілердің мерзімін �т-
кізіп алғаны және сапасыз жұмыс істегені 
үшін жауапкершілікті күшейту мақса-
тымен оларды жосықсыз қатысушылар 
тізіліміне енгізу, айыппұл �ндіру, сондай-
ақ тұтыну шыларға осындай жеткізу  ші-
лермен шарт ты мерзімінен бұрын бұзу 
мүмкіндігін беру ұсынылып отырғанын 
айтты. Сонымен қатар бір к�зден алу 
тәсілімен са тып алу ту    ра  лы шарт жасасу 
ж�нінде шешім қабыл   даған мемлекеттік 
орган басшы    сының (тапсырыс берушінің) 
дербес жауап кершілігі белгіленеді. Мұнда 
«баға – сатып алынатын тауардың, жұ  -
мыс тың, қызметтің сапасы» қағидасы 
жұмыс істейтін болады. Ал ауыл әкімдік-
 терінің тиімділігі мен дербестігін арттыру 
үшін бір к�зден алу тәсілімен біртекті 
тауарларды (жұмыстарды, қыз меттерді) 
сатып алудың шекті м�лшері 3 мыңнан 
4 мың АЕК-ке дейін ұлғайтылды. Бұдан 
басқа да �зге   рістер қамтылған. Талқылау 
қоры   тындысы бойынша депутаттар 
«Мем     лекеттік сатып алу туралы» заңды 
ілеспе түзетулерімен қабылдап, Сенаттың 
қарауына жолдады. Мәжіліс Спикері 
Ерлан Қошанов қабыл  данған құжатта 
Мемлекет басшысы алға қойған барлық 
міндет ескерілгенін, бірақ мұнымен тоқ-
тап қалмау қажеттігін атап �тті.

«Жақында Президенттің «Эконо-
миканы ырықтандыру ж�ніндегі шаралар 
туралы» Жарлығы қабылданғанын біле -
сіздер. Енді тиісті комитет мемлекеттік 
ор   гандармен бірлесіп, заңнамалардың 
Жарлық нормаларына сәйкестігін тексеруі 
қажет. Бұл мемлекеттік сатып алу саласына 
да қатысты. Ең алдымен, мемлекеттік са-
ты п алуды �ткізу кезіндегі «сары беттер» 
(же ке меншікті қолдау) қағидаттарын 
сақ тауға және басқа да салалық заң    на-
малық актілерге қатысы бар. Болашақта 
бизнес қатыса алатын және қатысуға тиіс 
салаларға мемлекеттің араласуын азай-
туымыз керек. Жалпы жұмысты Прези   -
дент Жарлығы аясында жалғастырып, 
қажет болған жағдайда депутаттар тиісті 
заң жобаларын қабылдауға бастамашылық 
етуі қажет», – деді Ерлан Қошанов.

Мәжіліс отырысы барысында «Жол 
жүрісі туралы» заңға және 2кімшілік құ -
қық бұзушылық туралы кодекске к�лік 
құ  ралдарының жекелеген түрлерінің жү-
руін ұйымдастыру және жол қауіпсіздігін 
цифрландыру мәселелері бойынша заң-
намалық түзетулерді екінші оқылымда 
қабылдады. Жұмыс тобының жетекшісі 
Екатерина Смышляева түзетулерге заң 
қабылданған күннен бастап алты ай �ткен 
соң мопедтерді мемлекеттік тіркеу, сон -
дай-ақ «А», «В», «С» санаты бар жүргізу -
ші  лерге «А1» санатындағы куәліктерді 
(мопедтерді басқару үшін) автоматты 
түр де беру енгізілгенін айтты. К�лік құрал-
дарын техникалық байқаудан �ткізетін 
ұйымдарға қойылатын талаптар да қайта 
қаралды. Олардың жұмысын реттеу 
лицен     зиялау рәсімі арқылы жүргізіледі. 
Қозғалтқышы бар велосипед ұғымы да 
нақтыланып, жаяу жүргіншілер жолдары 
мен тротуарларда жүруге тыйым салынады. 
Ең жоғары жылдамдықпен қатар рес -
публикалық маңызы бар автомобиль жол-
дарында орташа жылдамдық ұғымы да 
енгізіледі.

«К�лік құралының габариттері мен 
салмағына қатысты жолдардағы бұзу -
шылықтарды цифрлық жүйелер арқылы 

автоматты түрде тіркеу тәртібі �згереді. 
Жолаушыларды тасымалдау қауіпсіздігі 
мен к�лік жүргізушілерін оқытуға бірқатар 
қосымша талап енгізіледі. Заңды жетіл  -
діріп, мазмұнын толықтыру үшін осы және 
басқа да ұсыныстар қамтылды», – деді 
Екатерина Смышляева.

Мәжіліс Қазақстан мен Қырғызстан 
арасындағы «Қарасу» және «Ақ-Тілек» 
автожол �ткізу пункттері ауданында ин-
дустриялық сауда-логистикалық кешен 
құру және қызметін реттеу туралы үкімета-
  ралық келісімді ратификациялады. Бұл 
туралы Сауда және интеграция ми    нистрі-
 нің міндетін атқарушы Қайрат Т�ребаев 
баяндады. Жұмыс тобының жетекшісі 
Мақсат Толықбаев кешен Қазақстан және 
Қырғызстан мемлекеттерінің шекаралас 
аумақтарындағы «Қарасу – автожол» 
(Қазақстан) және «Ақ-тілек – автожол» 
(Қырғызстан) �ткізу пункттерінің жанын-
  дағы Қазақстан және Қырғызстан б�лік-
терінен тұратынын атап �тті.

«Келісім екі мемлекет арасындағы сау-
да-логистика саласында бизнес жүргізу 
шарттарын жақсартады және екіжақты 
қарым-қатынастарды дамытуға ықпал 
етеді. Келісім 25 жыл мерзімге жасалады 
және автоматты түрде бес жылға ұзар -
тылады», – деді М.Толықбаев.

Сонымен қатар палата комитеттері 
Жоғарғы аудиторлық палата мен Үкіметтің 
2023 жылғы республикалық бюджеттің 
атқа  рылуы туралы есептерінің жобаларын, 
сондай-ақ бірқатар жаңа заң жобасын 
жұмысқа қабылдады. Олардың қатарында 
зияткерлік меншік, тауарлардың шыға  -
рылған елін анықтау мәселелері бойынша 
және ақпарат, қоғамдық даму, мәдениет 
және архив істері салаларындағы норма  -
лардың артық (шамадан тыс) заңнамалық 
регламенттелуін жою мәселелері туралы 
заң жобалары бар. Сондай-ақ Транскаспий 
халықаралық к�лік бағытын, оның ішінде 
Қытай мен Еуропа арасындағы контей  -
нерлік пойыздарды дамыту ж�ніндегі 
Қазақстан-Қытай үкіметаралық келісім -
дерін ратификациялау және Қазақстан мен 
Aзбекстан үкіметтері арасындағы «Орталық 
Азия» халықаралық �неркә   сіптік ко-
операция орталығының қызметін реттеу 
туралы келісімді ратификациялау ту  ралы 
заң жобалары да Мәжіліске енгізілді.

Жалпы отырыс соңында мәжілісмендер 
мемлекеттік органдарға �зекті әлеуметтік-

экономикалық мәселелер бойынша 
16 де    путаттық сауал жолдады. Мәселен, 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
жетек  шісі, депутат Елнұр Бейсенбаев 
Премьер-Министрдің орынбасары Тамара 
Дүйсе   новаға жолдаған депутаттық сауа-
лында балалардың құқықтарының қорғалу 
жа ын, соның ішінде балалардың жазғы 
демалы  сын ұйымдастырудағы олқылық-
тарды к�терді. Мысалы, былтыр Алматы 
облы сының Ұзынағаш ауылында балалар 
лаге рін саунада ұйымдастырған оқиға 
қоғамда үлкен шу туғызып, соңы сотқа 
ұласып, жуырда кінәлілер бас бостан-
дығынан айы рылған болатын. Сол сияқты 
Бас прокура  тура 2023 жылы тамызда 
Алматы облы сында уәкілетті органның 
рұқсатынсыз жұмыс істеген 8 балалар 
лагерін анықтаған. Оларда санитариялық-
эпидемиологиялық және �рт қауіпсіздігі 
нормалары мүлдем сақталмаған. Спорт 
және ойын алаңдары қауіпсіздік талап-
тарына сай емес. Елімізде мұндай мысал дар 
жетерлік. Сондықтан да ондай орын дарды 
ескертусіз тексеріп, талапты сақта маған-
дарға нақты шара қол дану керек. Бала-
лардың биылғы жазғы демалысын сапалы 
ұйымдастыруға жете мән берген ж�н. 

«Бас прокуратураның мәліметінше, 
2023 жылы елімізде 848 лагерь жұмыс 
істеген. Оның ішінде 118 – мемлекеттік, 
100 – жеке, 630 – палаткадағы лагерлер. 
Ендеше балалардың жазғы демалысына 
қатысты келеңсіздердің алдын алу үшін 
тез арада келесі шараларды қолға алуды 
ұсынамын. Біріншіден, су баспаған �ңір -
лердің әкімдіктері су тасқынынан зардап 
шеккен �ңірлердің балаларына жазғы 
сауықтыру орталықтарынан орын б�луді 
қарастырғаны ж�н. Екінші, еліміздегі бү-
кіл жазғы балалар лагерлері, сауықтыру 
орталықтары мен демалыс орындары 
қауіп сіздігі, тазалығы, �рт және санита -
риялық-гигиеналық жағдайы, демалатын 
орындары, туристік маршрут   тарының 
қауіпсіздігі, құтқару құралдары мен жаб-
дық   тарының болуы бойынша толық тай 
тексеруден �ткізілуі қажет. Үшінші, жазғы 
балалар сауықтыру орталық тары психолог 
мамандармен, суға шомылушылардың 
қауіпсіздігі ж�ніндегі нұсқаушылармен 
қамтамасыз етілуі керек. Т�ртіншіден, 
мемлекеттік сатып алу бойынша конкурс 
�ткізу кезінде әлеуметтік, эмоционалдық, 
ментальдық, тілдік, интеллектуалдық 

және басқа да ерекшеліктері бар балаларға 
инклюзивтік білім беру талаптарын орын-
дау к�зделге тиіс», – деді ол.

Фракция депутаттары к�терген келесі 
мәселелер бизнеске к�рсетіліп жатқан 
қысым туралы болды. 8 мамыр күні Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаев «Эко номи -
каны ырықтандыру ж�ніндегі шаралар 
туралы» маңызды Жарлыққа қол қойған 
еді. Қазақстандық кәсіпкерлер к�птен 
күткен бұл құжатты «AMANAT» партиясы 
толықтай қолдайды. Қадаға лаудан тыс 
монополия, ресурстарға қол жеткізудегі 
алалаушылық, бәсекелестіктің әділетсіз 
әдістері – �ткен күннің еншісінде қалуға 
тиіс! Бизнеске кез келген негізсіз қысымды 
тоқтатып, әлі де болса кездесетін к�птеген 
әкімшілік кедергілерді жою қажет. «Мем-
лекеттік сатып алу туралы» жаңа заң жо-
басы соған бағытталған.

«Aкінішке қарай, мемлекеттік орган-
дардың тар аядағы ведомстволық мүд-
делерін күйттеуге арнап құрылған ква-
зимемлекеттік кәсіпорындар бизнестің 
бәсекеге қабілеттілігін т�мендетіп отыр. 
Ал олардың «үрілген» кадрлық штатын 
ұстап тұруға қомақты бюджет қаражаты 
жұмсалуда. Сондықтан да квазимем-
лекеттік сектор үшін жасалған жасанды 
ар тықшылықтарды алып тастау керек. 
Жыл сайын мемлекеттік сатып алуларда 
олардың үлесі артып келеді. Мәселен, 
2023 жылы 6 триллион 600 миллиард теңге 
қара жатты құраған мемлекеттік сатып 
алулардың ішінде бір к�зден алу тәсілімен 
сатып алу үлесі 1,6 триллион теңгені не-
месе жалпы к�лемнің 25 пайызын құрады. 
Бұл дегеніміз – нарықтық экономика 
жағдайында біз әлі де болса бәсекелестік 
ортадан жырып, адал бизнесті шеттетіп ат 
т�беліндей басшылар тобының шешімімен 
триллиондаған теңге мемлекет қаржысын 
үлестіріп отырмыз деген с�з. «AMANAT» 
фракциясы бұл мәселені бірнеше рет 
к�терді. Енді бұған тоқтау салынбақ. Жыл 
соңына дейін Мәжіліс депутаттарының 
қатысуымен мемлекеттік сатып алуды бір 
к�зден алу тәсілімен жүзеге асыру жағдай-
лары қысқартылатын болады», – деді 
депутат Болатбек Нәжіметдинұлы.

Сондай-ақ ол қазақстандық бизнестің 
мүддесі үшін квазимемлекеттік сектордың 
қорғаныс саласындағы тапсырыстарды 
сатып алу тәсілдерін қайта қарауды ұсын-
ды. Aйткені құрамына ұлттық компания-
лардың 60 пайызы кіретін «Самұрық-
Қазына» қорының сатып алулары тиі-
сінше ашық емес және отандық �н ді-
рушілерді қолдауға бағытталмаған. Қазақ-
станға «Бәйтерек», «Даму» және т.б. даму 
инсти туттарынан ірі бизнеске несие б�лу 
бо йынша ашық және болжамды саясат 
қа жет. Ең бастысы, БЖЗҚ мен Ұлттық қор 
қаражатын басқару тиімді болуы керек 
және қаржылық шығынсыз абсолютті 
тиімді инвестицияларға ғана салынуы 
керек.

«Экономиканы ырықтандырусыз 
Мем   лекет басшысының 2029 жылға қарай 
экономиканы екі есеге ұлғайту ж�ніндегі 
тапсырмасын орындау мүмкін емес. Aкі-
нішке қарай, біз мұны қазірдің �зінде 
экономикамыздың к�птеген саласында 
байқап отырмыз. Осыған орай, біз басым 
к�пшілікке ие фракция ретінде Үкіметтен 
Президент Жарлығының белгіленген 

мер зімде с�зсіз орындалуын қамтама сыз 
етуді сұрай мыз. Aйткені Мемлекет бас-
шы  сының экономиканы ырықтандыру 
тура лы дер кезінде қабылдаған шешімі 
бізден экономиканың сапалы әлеуетін 
арттыруға әділ де түсінікті к�зқарасты 
талап етеді», – деді ол.

Сол сияқты келесі депутат Ерлан Саи-
ров та Бас прокурор Берік Асыловқа, 
Қар   жылық мониторинг агенттігінің 
т�раға  сы Дмитрий Малаховқа жолдаған 
сауалында бизнес �кілдерінің қылмыс 
орбитасына тартылу жайын қозғады. 
«Президент Қасым-Жомарт Тоқаев: 
«азаматтық тәртіп негізінде шағымданудың 
барлық мүмкін   дігі пайдаланылмайынша, 
бизнеске қарсы қылмыстық іс қозғауға 
тыйым салын сын», – деген болатын. 
2йтсе де, Қаржы   лық мониторинг агенттігі 
Мемлекет бас шысының тікелей тапсыр-
масы бола тұра, Қазақстанның балық 
шаруашы лығына қарсы шабуыл жасап 
жатыр», – деген ол осыған қатысты бірне-
ше мысал келтірді. Мәселен, 2023 жылдың 
қазан айынан бастап Шығыс Қазақстан, 
Алматы, Түр кістан, Атырау облыстарында 
балық �нім дерін �ңдейтін тоғыз зауытқа 
қарсы негіз сіз қылмыстық істер қозғалған. 
Ал ол зауыт   тың барлығы �німді экспортқа 
шы ғарып отырған кәсіпорындар. Яғни, 
бух гал    териясы ашық, шыққан �нім кеден 
арқылы бақыланып отыр.

«Осынау еліміздің жалпы ішкі �німін 
экспорттық тауарлармен толтырып отыр-
  ған кәсіпорындарға Қаржылық монито -
ринг агенттігі салық т�леуден жалтырды 
де ген екіұдай айыппен қылмыстық іс 
ашып қойған. Мемлекетке салық т�леп, 
мыңдаған азаматты жұмыспен қамтып 
отырған тоғыз зауыттың бүкіл бухгалтерия, 
іс-жүргізу құжаттары тәркіленген, зауыт-
тар жұмысын тоқтатқан. Агенттіктің бұл 
әрекетінің кесірінен олар мүлдем жабылуы 
да ықтимал. Яғни, мемлекетке т�леніп 
отырған салық тоқтап, балық �неркәсібі 
мен еншілес кәсіпорындарда істейтін 
мыңдаған азаматтың жалақысы т�ленбей, 
ал зауыттардың �здеріне шетелден �німді 
уақытында жеткізбегені үшін штрафтық 
санкциялар салыну қаупі т�ніп тұр. «Шаш 
ал десе, бас алатын» тексерушілер мен не-
гізсіз тексерулерден балықшыларды ара-
шалап қалуымыз керек. Балықшыларға 
шабуыл кейбір экономикалық күштердің 
рейдерлік әрекеттері де болуы ықтимал!», – 
дейді депутат.

Осы ретте «AMANAT» фракциясы Бас 
прокуратурадан Қаржы мониторингі 
агенттігінің балық зауыттарын тексерудегі 
заңдылығын анықтауды және қылмыстық 
істің ашықтығын қамтамасыз етуді сұрай-
  ды. Ал ҚМА ашқан қылмыстық істерге тез 
арада қажетті құқықтық баға беріліп, заң 
аясында тоқтатылуға тиіс. Құқық қорғау 
органдары экономика субъектілеріне 
ж�н-жосықсыз шеңгел қолдарын соза 
беруден тыйылуы керек. Бас прокура-
тураның Пре зи    дент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың құқық қорғау органдарына 
берген отандық биз неске күш к�рсетуді 
тоқтату ж�ніндегі тап сырмасын толық 
орындалуын қамта масыз етуі маңызды. 
Қазақстанның экспор тын қалып тас ты-
ратын экономика саласын тұ қыртпай, 
керісінше дамыту қажет.

Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ МЕМЛЕКЕТТІК САТЫП АЛУ МЕМЛЕКЕТТІК САТЫП АЛУ 
ОҢТАЙЛЫ ТЕТІККЕ АЙНАЛМАҚОҢТАЙЛЫ ТЕТІККЕ АЙНАЛМАҚ
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Наурызбек САРША

Ұрпақтар сабақтастығы тақырыбында 
�ткен д�ңгелек үстелде алғашқы болып 
с�з с�йлеген Астана қаласы әкімдігінің 
«Бел сенді ұзақ �мір сүру орталығы» КММ 
директоры Мұхтар Еркетаев орталықтың 
жұмысы туралы айта келе, орталықтың 
ұр пақ тәрбиесіне де баса назар аударып 
отыр ғанына тоқталды. 

Д�ңгелек үстелге қоғам қайраткерлері, 
Мәслихат депутаттары, Астана қаласының 
құрметті ардагерлері мен зиялы қауым 
�кіл дері, еңбегімен ерекшеленген білікті 
ма   мандар қатысты. Олар құрылтай тұжы-
рым  дамасына сәйкес «Ұрпақтар сабақ тас-
тығы» тақырыбын талқылап, аға буын 
�кіл дерін ұрпақ тәрбиесіне тарту туралы 
ой б�лісті. Мәселен, ішкі істер органдары 
және Ұлттық ұлан ардагерлер кеңесінің 
т�ра ғасы, милиция генерал-майоры /мір-
зақ Болсамбеков ардагерлердің қоғамдық 
�мірге белсенді қатысуының ұрпақ тәр-
бие сіне әсерін айта келе жас қызметкерлер 
арасында патриоттық тәрбие беру мәсе-
ле леріне де тоқталды. 

– Ұлттық ұлан ардагерлер кеңесінің 
т� рағасы ретінде айтар болсам, бүгінде 
қо ғамдық бірплестіктің 45 филиалы бар. 
Он да есепте тұрған 80 мыңнан астам арда-
гер бар. Оның 5-уі Екінші дүниежүзілік 
со ғыс ардагері, 200-дей еңбек майданы ның 
ардагері, 100 шақты Ауған соғысына қа-
тыс  қан ардагерлер, бірінші, екінші топ 
мү гедектері мен 2000-нан астам зейнеткер 
бар. Бүгінде ардагерлер жас ұрпақ тәрбие-
сіне жақсы атсалысып келеді. Мен арда-
гер лердің қоғамдық �мірге белсенді қаты-
сып жатқанын к�ргеніме қуаныштымын. 
Бұл жас ұрпақты адамгершілік пен пат-
риот тыққа тәрбиелеуге, қызметтік дә стүр-
лер ді сақтауға, жастар арасында полицей 
ма мандығының имиджін сақтауға ықпал 
ете ді. Қазір ішкі істер органдарының ар-
дагерлері қоғамдық жұмыстарға белсене 
қа тысып, түрлі іс-шараға қатысып, жи-
нақ  талған тәжірибесі мен білімін б�лісе 
оты рып, жас мамандарды үйретіп, жастар-
мен патриоттық жұмыстарға үлкен к�ңіл 
б�луде, – деп атап �тті /мірзақ Болсам-
беков.

Сондай-ақ жиында Президент жанын-
дағы Мемлекеттік басқару академиясы 
Бас қару институтының директоры Зұлфу-
хар Ғайыпов та с�з алып, Мемлекет бас шы-
сы айтқан «Адал азамат» ұғымына кеңі нен 
тоқталды. 

«Мемлекет басшысы отаншылдық, 
адам гершілік, білімпаздық, нағыз маман 
болу, үнемшілдік, еңбекқорлық, ел мен 
жер ге жанашырлық сияқты асыл қасиет-
тер бәрінен биік тұруға тиіс екенін айтты. 
Осын дай ізгі қасиеттің бәрін бойына 
сіңір  ген жанды Адал азамат деген бірауыз 
с�з бен сипаттауға болады», – деді. Міне, 
біз де осы ретте Президенттің осы с�зінен 
нәтиже шығаруымыз керек. Нағыз отан-
шыл дық, отансүйгіштік дегеніміз – ел мен 
жерге жанашырлықтан б�лек білім паз дық 
пен еңбекқорлық. Ұлы Абай «Адал 
еңбекпен мал іздемек – арлы адамның ісі» 
де гені де осыны меңзейді. Біз осы идеоло-
гия ны басшылыққа алып, іргелі құнды-
лық ты ұрпақ санасына сіңіре беруіміз 
керек», – дейді Зұлфухар Ғайыпов. 

Кеш қонағы ретінде шақырылған 
батыр-полицей Арман Сәрсембаев «Ерлігі 
үшін» медалімен қандай ерлік істері үшін 
ма ра патталғаны және адал еңбек жетіс тік-
терге жетелеп, абыройға б�лейтінін айтты.

Сонымен қатар д�ңгелек үстел жұ мы-
сына қатысқан жас маман, My Mind меди-
ци налық технологиялар саласындағы 
стар тап әзірлеушісі Ю. Тумгоев жастардың 
ғы лымға сіңірген еңбегі мен аға буын �кіл-
дерінің �негелі істері арқылы жас ма ман-
дарды еңбекке баулу туралы ойын білдірді.

«Адал азамат – Адал Еңбек – Адал та-
быс» атты д�ңгелек үстелде блиц-сауал-
на ма мен орталықтың қызметі туралы 
бей    нематериал к�рсетілді.

Кеш соңында Белсенді ұзақ �мір сүру 
орталығының директоры Мұхтар Еркетаев 
д�ңгелек үстел қатысушыларына алғысын 
біл діріп, ұрпақтар сабақтастығын жалғас-
тыруда зейнеткерлердің мол тәжірибесі 
мен нақыл с�здері маңызды екенін баса 
айтты. 

БАҒДАР

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев �лтты� ��рылтайды# $шінші 
отырысында �лтты# жа#а келбетін ай�ындайтын негізгі ��н дылы�тарды да 
тізіп шы��ан еді. Ол – тәуелсіздік және отаншылды�, бір лік және ынтыма�, 
әділдік және жауапкершілік, за# және тәртіп, е# бек�орлы� және кәсіби 
біліктілік, жасампазды� және жа#ашылды� болатын. Осы �осарлан<ан алты 
��ндылы� �лтты# жа#а сапасын �а лып тастыруды# негізгі ба<ыт-ба<дары 
бола алады. Б�л, тіпті идео логиялы� т�жырымдама іспеттес. Былтыр<ы 
��рылтайда жариялан<ан «Адал азамат» �<ымымен де $ндесіп жатыр. Осы 
ретте Астана �аласы әкімдігіні# Белсенді �за� >мір с$ру орталы<ы �йым-
дас тыруымен «Адал азамат – Адал Е#бек – Адал табыс» та�ырыбында д>#-
гелек $стел >тті. Атал<ан іс-шара �лтты� ��рылтайды# ІІІ отырысында 
Мем лекет бас шысы берген тапсырмаларды іске асыру ма�сатында >т-
кізілді.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Аталған экоакция аясында Алматы 
ау данына 6 300 түп ағаш отырғызу жос-
пар ланған. Сенбілікте спортшылардың 
үле сіне тиген бас-аяғы 30-ға жуық ж�ке 
аға шы отырғызылды. К�галдандыруға 
бок стан ұлттық құраманың бас бапкері 
Мыр зағали Айтжанов, белгілі бокс шы-
лар – Сәкен Бибосынов, Махмұд Са-
быр хан, Асланбек Шымберген, Айбек 
жә не Нұрбек Оралбайлар, Қамшыбек 
Қоң қабаев қатысты. 

«Бүгінгі к�галдандыру жұмысына 
№3 балалар мен жас�спірімдер спорт 
мек тебінің 26 оқушысы мен Париж 

Олим пиадасына жолдама алған 10 
спорт шы қатысып жатыр. Абаттандыру 
уа қы ты аяқталғанға дейін ауданда 6 300 
ағаш отырғызылатын болады. Бұл ша-
ра ға спортшылардың қатысуының басты 
се бебі – қала тұрғындарын «Таза Қазақ-
стан» акциясына баулу және оларды 
ша қыру, �сіп келе жатқан келешек чем-
пион дармен бірге нетуоркинг арқылы 
тәжірибелерімен алмасу. Экоакцияның 
к�мегімен біз жастарды, елорда тұрғын-
да ры мен қонақтарын спортпен шұғыл-
да нуға және қаланың тәртібі мен эко ло-
гиялық жағдайына мән беруге шақыра-
мыз», – дейді Астана қаласы Дене шы-
нық тыру және спорт басқармасы бас-
шы сының орынбасары Исламбек Бай-
манов.

Париж Олимпиадасына жолдама ал-
ған былғары қолғап шебері Айбек Орал-
бай қаланың тазалығына мән беру әр 
тұр ғынның міндеті екенін айтты.

«Президент Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың тапсырмасына сәйкес, бүкіл ел 

бойын ша «Таза Қазақстан» экологиялық 
ак циясы �тіп жатыр. Бүгін біз Алматы 
ау данында ағаш отырғызуға қатыстық. 
Елор даның барлық тұрғынын қаланың 
да муы мен тазалығына үлес қосуға, оны 
�з ауданынан бастауға шақырамын. Hр 

тұрғын осы акцияларға қатысып, қала-
ның тазалығына мән беруі керек. Егер 
оны �зіміз таза ұстамасақ, басқа елден 
кел гендер тазалықпен қарайды деп ой-
ла маймын. Бұл үйдегі балаға берілетін 
тәрбиеден басталады», – дейді спортшы 
А. Оралбай.

Сәкен Бибосынов – Токио Олим-
пиа дасының қола жүлдегері, Париж 
Олим пиадасына жолдама иегері абат-
тан дыру істеріне бірнеше рет қатысыпты. 

«Республика деңгейінде �тіп жатқан 
экоа кцияға біз де қатысып, қаланың та-
за лығына үлес қосып жатырмыз. Ел к�-
ле мінде �тетін мұндай жұмыстарды 
қол  даймыз, сондықтан барлық қазақ-
стан  дықты аталған акцияға қатысуға 
ш а  қырамын. Осының алдында Түркі стан 
қа ласындағы «Таза Қазақстан» ак ция-
сына қатысып едім, енді бүгін елор да-
мыз дың тазалығына үлес қосу бұйы рып-
ты», – деді боксшы Сәкен Бибо сы нов. 

Ауқымды экоакция аясында жасыл-
желек отырғызу мен оларды күтіп ұстау, 
аула-к�шені тазалау жұмыстары әлі жал-
ғасуда. Осындай шараға қатысқан аудан 
тұр ғындары арасында қоғамдық мәде-
ниет деңгейі артып келеді.

Елордада «Таза �аза�стан: Астана – тазалы� пен тәртіпті# $лгісі» 
экологиялы� акциясы >тіп жатыр. Астана �аласын к>галдандыру ісіне әлем 
чемпиондары мен Париж Олимпиадасына жолдама иегерлері және �алалы� 
Спорт бас�армасына �арасты №3 балалар мен жас>спірімдер спорт 
мектебіні# тәрбиеленушілері белсене �атысты.

Былтыр �ара<анды облысында 422 мы# шаршы метр т�р<ын $й салын-
ды, 55 мы#нан астам ж�мыс орны ��рылды, 700 ша�ырымнан астам жол 
ж>нделді. Партияны# �ара<анды облысында<ы сайлауалды уәделеріні# 
ж$ зеге асырылу барысы «AMANAT»-ты# Партиялы� ба�ылау комитетіні# 
к>ш пелі отырысында тал�ыланды.

Қарағанды облысының әкімі Ерма-
ған бет Б�лекпаевтың айтуынша, пар тия-
ның «Халықпен бірге!» сайлауалды бағ-
дарламасын жүзеге асыру аясында был-
тыр �ңірдегі ауылдық жерлерде жаңадан 
2 777 шағын және орта кәсіпкерлік су-
бъек тісі құрылып, 985 грант пен шағын 
не сие берілді.

«Биыл 1,7 мың ШОБ жобасын қар-
жы ландыру, 49 мыңнан астам жұмыс 
ор нын құру, жұмыс істеп тұрған ШОБ 
кә сіпорындарының санын 95,2 мыңға 
дейін ұлғайту, жұмыспен қамтылған 
адам дар санын 222,7 мың адамға дейін 
жет кізу міндеті қойылды. Мектепке 
дейін гі білім беру саласында 7 ұйым ашу 
жә не жұмыс істеп тұрған жеке ұйымдарды 
1 379 орынға дейін кеңейту есебінен ба-
ла   ларды қамту к�рсеткіші ұлғайтылды. 
Со нымен қатар «Жер аманаты» жобасы 
ая сында �ңірде 540 мың гектардан астам 
жер мемлекет меншігіне қайтарылды», – 
деді ол.

Сонымен қатар партиялықтар бірқа-
тар проблемалық мәселені талқылады. 
Мә селен, Қарқаралы ауданының Талды 
ауы лында және Бұқар жырау ауданының 
Ата мекен ауылында мектеп құрылысы 
аяқ талмай жатыр. Екі білім беру мекемесі 
де былтыр ашылуы тиіс еді. Мәжіліс де-
путаты, «AMANAT» партиясы фрак ция-
сы ның мүшесі Құдайберген Бексұл та-
нов тың айтуынша, бұған мердігерлердің 
жауапсыздығы себеп болып отыр.

Проблемалық нысандарда партиялық 
ба қылау бекеттері (ПББ) жұмыс істейді. 
Олар дың к�мегімен құрылыс сапасын, 
б� лінген қаражаттың тиімді игерілуін 
жә не жұмыстың уақытылы жүргізілуін 
қа дағалауға болады. «AMANAT» пар тия сы 
Қарағанды облыстық филиалының т�-

рағасы Бекзат Алтынбековтың ай туы н ша, 
�ңірде 44 ПББ жұмыс істеп тұр.

Былтыр аталған бекеттер жүйелі жұ-
мыс істеп, соның нәтижесінде Приозерск 
қа ла сында кәріз-тазарту құрылысы 
жаңар тылды, Абай қаласында жалға 
берілетін 80 пәтерлі тұрғын үй құрылысы 
аяқталды, Севан ауылында логистикалық 
орталық ашылды, Теміртау қаласында 
Жастар үйі ж�нделді және тағы басқа 
жұмыстар атқарылды.

Партиялық бақылау комитетінің 
т�ра ғасы, Мәжіліс депутаты Павел Ка-
зан цевтің айтуынша, партиялық бақылау 
бекеттері құрылысшылар мен мемлекет-
тік органдардың жұмысын қадағалап 
қа на қоймай, қажет болған жағдайда 
түйткілді мәселелердің түйінін тарқатуға 
және процесті жеделдетуге тиіс.

«Кез келген әлеуметтік нысан, мейлі 
ол аурухана, мектеп немесе Мәдениет үйі 
болсын, партияның жіті бақылауында. 
Себебі аталған нысандар тұрғындар үшін 
аса маңызды. Қоғамдағы жағдайға бей-
жай қарай алмайтын барша азаматты 
ПББ жұмысына атсалысуға шақырамыз. 
Нысанда қандай да бір олқылық барын 
бай қап қалған адам бірден видеоға түсі-
ріп, партияға жолдай алады», – деді ол.

Павел Казанцев партияның сай-
лауал ды уәделерін жүзеге асырып жатқан 
мәслихат депутаттарының дербес жауап-
кершілігі мәселесіне жеке тоқталды. 
Яғни, сайлауалды бағдарламаның тар-
мақ тары бұған дейін әр халық қалаулы-
сына жеке-жеке бекітілген еді. Тиісінше, 
депутат олардың орындалуына дербес 
жауапты болады.

«Облыстық мәслихат депутаттары – 
пар тия фракциясының мүшелері сай-
лауалды бағдарлама аясында салынып 

жатқан нысандарға барынша жиі рейд 
жүр  гізіп, депутаттық сауалдар жолдап, 
мем лекеттік органдармен және мердігер 
ұйымдармен тығыз жұмыс істеуге тиіс. 
Бұл қадам партияның сайлауалды бағ-
дар ламасын уақытылы орындауға мүм-
кін дік береді. Депутаттардың міндеті – 
бел сенділік танытпай жатқан мемле кет-
тік органдарға қозғау салу», – деді ПБК 
т�рағасы.

/з кезегінде, комитет мүшесі Арман 
Ев ниев сайлауалды бағдарламаның 
орын далу барысын қадағалаудың дәстүр-
лі әдісінен б�лек, заманауи құралдарды 
да іске қосу маңызды екенін айтып, жо-
ба лық басқарудың ақпараттық жүйесін 
қол дануды ұсынды. Бұл қадам проб ле-
ма лық нысандарды 24/7 режимінде ба-
қы лауға мүмкіндік береді.

«Сонымен қатар �ңір әкімдігімен 
бір  лесіп, партияның сайлауалды бағ дар-
ламасын жүзеге асыру бойынша тұрақты 
жұ мыс істейтін жедел штаб құру қажет 
де ген ойдамын. Штаб отырысы аптасына 
бір рет �туі керек. Мектеп, емхана салу, 
ауыл шаруашылығын дамыту болсын, әр 
ба ғыттың барлық қатысушыны қамти-
тын күнтізбелік желілік кестесі болуға 
тиіс», – деді ол.

Бұған қоса, комитет мүшелері сай-
лауал ды бағдарламаның жекелеген тар-
мақ тарының орындалмағаны және дұ-
рыс бақылау жүргізілмегені үшін кейбір 
лауазымды тұлғаларды «с�гіс» түрінде 
пар тиялық жауапкершілікке тарту тура-
лы қаулы етті. Олар арасында Осакаров 
ауданының әкімі Руслан Нұрмұханбетов, 
Қарқаралы ауданының әкімі Hділжан 
Арғынов, Бұқар жырау ауданының әкімі 
Аблай Сұлтанғали, Абай ауданының әкі-
мі Сәбит Оспанов, «Қарағанды облы сы-
ның құрылыс, сәулет және қала құры лы-
сы басқармасы» ММ басқарма басшысы 
Мұрат Мағзин, «Қарқаралы ауданының 
құрылыс, сәулет және қала құрылысы 
б� лімі» ММ б�лім басшысы Талғат Ома-
ров, «Бұқар жырау ауданы құрылыс б�лі-
мі» ММ б�лім басшысы Болат Аринов, 
«Абай ауданының құрылыс б�лімі» ММ 
б�лім басшысы Бахтияр Мурсалов бар.

Сондай-ақ Қарағанды облыстық 
Пар тиялық бақылау комиссиясына пар-
тияның сайлауалды бағдарламасын жү-
зе ге асыру бойынша Жол картасының 
пунк т теріне жауапты облыстық және 
ау дан дық мәслихаттар депутаттарының 
пар тиялық жауапкершілігі мәселесін 
қа рау тапсырылды.

Айта кетейік, Партиялық бақылау 
ко митетінің осындай к�шпелі отырыс-
тары барлық �ңірде �ткізіледі.

Бердібек ҚАБАЙ

Eылым және жо<ары білім ми-
нист рі Саясат Н�рбек �аза� �лтты� 
аграр лы� зерттеу университетіні# 
ба за сын да «Ташкент ирригация жә-
не ауыл шаруашылы<ын меха ни ка-
лан дыру инженерлері институты» 
Eы лы ми зерттеу университетіні# 
фи лиа лын ��ру туралы б�йры��а �ол 
�ойды.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2022 жылғы 1 қыркүйектегі Қазақ-
стан халқына Жолдауында агро�неркә сіп-
тік секторды дамытудың басым бағыттарын 
ай қындай отырып, нарықта сұранысқа ие 
мамандарды даярлау үшін күшті базалық 
жоғары оқу орнын анықтау ж�нінде нақты 
міндеттер қойған болатын.

Былтыр екі елдің Премьер-Министр-
лері орынбасарлары,  Ғылым және жоғары 
білім, /Р Жоғары және орта арнаулы білім 
ми нистрлерінің орынбасарлары, KazNA-
RU мен «ТИАШМИИ» ҒЗУ ректорлары 
кез десіп, KazNARU базасында филиал 
ашу мәселесін жан-жақты талқылаған бо-
ла тын. Нәтижесінде, KazNARU базасында 
фи лиал ашу ж�ніндегі Жол картасы қа-
был данып, /Р Жоғары білім, ғылым және 

ин новация министрлігі мен ҚР Ауыл 
шаруа шылығы министрліктері бірауыздан 
ке лісімге келген. Сонымен қатар екі елдің 
ЖОО арасындағы 2028 жылға дейін ғы-
лым-білім беру қызметі саласындағы ын-
тымақтастық туралы бірлескен Шартқа 
қол қойылды.

«Ташкент ирригация және ауыл шаруа-
шы лығын механикаландыру инженерлері 
инс титуты» Ғылыми зерттеу универ си те-
тінің тарихы 1923 жылдан басталады. Оқу 
орны алғашқыда Түркістан мемлекеттік 
уни верситетінің базасында, 1929 жылы 
Ор талық Азия мақта-ирригациялық поли-
тех никалық институты болып құрылған. 

Еске сала кетейік, жақында KazNARU 
Бас қарма Т�рағасы – Ректор ҚР Ақылбек 
Кү рішбаев пен «ТИАШМИИ» ҒЗУ Рек-
торы Баходир Мирзаев Алматыда кездесіп, 
Су Хабының негізгі оқу аудиториялары 
мен  ғылыми зертханаларының жұмысымен 
та нысып шықты. Сонымен бірге тараптар 
фи лиалдың ашылуына қатысты инф ра құ-
ры лымды дамыту; қаржыландыру к�з де рін 
қарастыру; оқу процесін жетілдіру үшін 
за   манауи оқу және ғылыми әдебиеттермен 
қам тамасыз ету; су ресурстарын басқару, 
су ды пайдалану, мелиорация және жерді 

ре культивациялау саласында бірлескен 
ғы лыми жобаларды әзірлеу сынды бірқа-
тар мәселені талқылады. 

Ғалымдар жаңа филиалдың ашылуы су 
шаруашылығына қажетті бәсекеге қабі-
летті мамандар даярлауды күшейту арқылы 
/з бекстан мен Қазақстанның су ресурста-
рын ұтымды пайдалану, А/К саласында 
инновациялық технологияларды әзірлеу, 
цифрлық экономикаға к�шу жағдайында 
ауыл шаруашылығын жаңа «цифрлық» 
дең гейге к�теруді жеделдету, Орталық 
Азия дағы су қауіпсіздігін нығайту салала-
ры на тың серпін береді деп баға беріп отыр.

Қазір �зара жасалған келісімшарт 
бойын ша университеттің «Су, жер және 
ор ман ресурстары» факультетінің 1-курс 
сту денттері Ташкентте «Ирригация және 
гид ротехникалық құрылыстар» факуль-
тетінде білімін жалғастыруды бастап кетті. 

 Б.ҚАБАЙ
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СУ САЛАСЫНДАСУ САЛАСЫНДА  

(Басы 1-бетте)

Бүгінде бұл екі мекеменің штаты 
бір не ше есе қысқартылғанын айта 
кеткен ж�н. Кеңес заманында Қазақ-
станда су сала  сының мамандары к�біне 
Жамбыл гидро  мелиоративтік-құрылыс 
инсти тутын (ЖГМҚИ) және оның 
Қызыл   ордадағы филиалын оқып, тә -
мамдаған. Ғылым және жоғары білім 
министрлігінің мәліметі бойынша, 
институт инженер мамандарды дайын-
 даған, оқу орнындағы оқытушылар 
құрамында жоғары білікті мамандар 
болған. Сонымен қатар бұл институттың 
қуатты зертханалық базасы және ғы-
лыми инфрақұрылымы болған. Бүгінде 
сарапшылар кеңестік жүйеде оқыған 
мұғалімдердің зейнеткерлікке шық -
қанын, ал жаңадан келген мұға   лімнің 
к�п жағдайда практикалық тәжі  рибесі 
жоқ екенін және жергілікті жерде 
жұмыс бола бермейтінін айтады. 

Су ресурстарын басқару жүйесін да-
мыту тұжырымдамасында мемлекет су 
шаруашылығын «кадрлармен қамта-
масыз ету» бойынша бірнеше қадамды 
атап к�рсетеді. «Су шаруашылығының 
имид жін жақсартуды» жоспарлап, 
жалақыны к�теру шараларын қолға 
алуды жоспарлап отырғаны да к�р -
сетілген. Кадр даярлай   тын базалық оқу 
орны ретінде М.Х.Дулати атындағы 
Тараз �ңірлік университеті (Тар5У) 
таңдалды. Иә, су мамандары дегенде 
есімізге Кеңес Одағы кезіндегі Тараз 
қаласындағы Гидромеларативтік–
құрылыс институ тының даңқы түседі. 
Еліміздегі ең алғаш су шаруашылығы 
мамандарын даярлап, кадрмен қамта-
масыз еткен осы білім ордасы болатын. 
Жуырда Пре зидент Тараздағы гидроме-
лиоративтік-құрылыс инсти тутын қайта 
қалпына келтіру ж�нінде шешім шы-
ғарды. Сондай-ақ су саласындағы ма-
мандарды даярлау бойынша базалық 
ЖОО-ны анықтауды тапсырды. Біз осы 
ретте, кезіндегі Жамбыл гидро мели-
оративтік-құрылыс институтының тү-
легі, М.Х.Ду лати атындағы Тараз �ңірлік 
универ   ситетінің қауым дастырылған 
профессоры, Тараз қалалық маслиха-
тының депутаты Кенжеғали Шилібектен 
аталған мәсе ледегі ойын білуге ты -
рыстық. Оның ай   туынша, Президенттің 
Тараздағы гидро   мелиоративтік-құрылыс 
инсти тутын қайта қалпына келтіру 
ж�ніндегі ше шімі – дұрыс шешім әрі 
батыл қадам.

«Суды тиімді пайдалану және бас -
қару, реттеу стратегиялық маңызды. Бұл 

елі міздің экономикалық дамуына 
тікелей әсер етеді. Су саласындағы қор-
даланған мәселелерді шешуге бағыт-
талған маман  дарды қалыптастыру үшін 
базалық жо  ғары оқу орны болып та-
былатын Дулати университетінен бұ-
рынғы Жамбыл гидро  мелиоративтік–
құрылыс инсти тутын б�ліп, қалпына 
келтіру ұтымды шешім. Институттың 
оқу ғимараттары, жатақ  ханалары, су 
саласына бейімделген зерт   ханалары, 
спорт кешендері қаржы к�здерін үнем  -
деуге мүмкіндік береді. Тараз қала  сында 
орналасқан Қазақ су шаруа шылығы 
ғылыми-зерттеу инсти тутымен арадағы 
ынтымақтастық оң әсерін тигізеді. 
Шыны керек, бұрынғы одаққа танымал 
болған Жамбыл гид   роме лиоративтік-
құрылыс институ тын қалпына келтіруде 
Үкіметтің қолдауы керек. Білікті ма -
мандардың жасы ұл   ғайған, білікті су 
мамандары жан-жақта шашырап жүр. 
Су мамандары қазір 10 жо   ғары оқу 
орын дарында даярланады, сондағы ға-
лымдарды жаңа оқу орнына шоғыр-
ландырып, студенттерді тек база лық оқу 
орнында бір жерден оқытуды жүзеге 
асыруды қолға алу керек. Сала  дағы ға -
лымдардың әлеуметтік жағдайын жа сап, 
жоғары жалақы тағайындау қажет. 
Барлық жоғары оқу орнында су сала  -
сында студенттер контингенті аз екені 
мәлім. Су бағы тындағы білім беру 
бағдар  ламаларын кез келген жоғары оқу 
орындарында аша беруді тоқтату керек. 
Керісінше, респуб ликадағы су бағы-
тындағы білім беру бағ дарламаларын тек 
бір жерде, яғни жаңа дан құрылатын оқу 
орнында жүзеге асыру тиімді болмақ. 
Мемлекет тарапына білім гранттарын 
к�птеп б�лу мәселені толық шешпейді. 
Су тасқыны мамандардың жетіспей-

тіндігін к�рсетті. Сондықтан 17 аймақ 
басшылары, жылына мақсатты грант-
тармен 10 талапкерді жіберу керек, 
оларға қосымша шәкіртақы тағайындау 
қажет. Бұл даярланатын кадрлардың са-
пасына, профессор-оқытушылар құра-
мының әлеуетін арттыруға оң �згерістер 
әкеледі. Су бағытында оқитын студент-
терге ерекше статус беріп, олардың шә-
кіртақысын к�теру және жалақысы 
жо ғары жұмыспен қамтамасыз ету қа-
жет. Сонда ғана мемлекет тарапынан 
беріліп отырған білім гранттарын толық 
игеруге мүмкіндік болады. Сонда ғана 
біз бұрынғы гидро институттың беделін 
қайта әкеле аламыз», – дейді ол. 

Кенжеғали Шилібек сонымен қатар 
су саласына мамандар дайындаудағы 
кейбір мәселелерге тоқталды. 

«Су саласына мамандар дайын-
даудағы жоғары оқу орынның �кілі 
ретінде кадр тапшылығына келер бол-
сам, біріншіден, су шаруашы лығындағы 
білім беру бағ дарламаларына сұраныс аз. 
Мем лекеттік тапсырыс, облыс әкімі 
б�лген білім беру гранттары жыл сайын 
иге рілмеуде. Мысалға, 2022–2023 оқу 
жы лында 6В086 «Су ре сурстары және 
суды пайдалану» білім беру тобына 
жалпы 328 орын б�лінді, оның 90-ы 
қысқартылған білім беру бойынша, яғни 
колледж бітіру шілеріне, «Серпін» 

бағдарламасы бо йынша 10, ма гистра-
тураға 70, «Гидро техникалық құрылыс 
және су ресуртсарын басқару» білім беру 
бағдарламасына 20 орын берілді. 
5кінішке қарай, рес публика бойынша 
бұл орындардың 30 пайызы ғана игерілді. 
Бүгінде Дулати уни верситетінде су 
ресурстары бағытында 107 студент білім 
алуда. 5ткен оқу жылында екі сала 
бойынша 43 бітіруші диплом алып 
шықты. Оқуды аяқтаған соң, түлектердің 
80% �з мамандығы бо йынша «Қазсушар» 
филиалдарына, бассейндік инспек-
цияларға жұмысқа орналасады, алайда 
ондағы айлық жала қыға ұзақ уақыт 
тұрақтамай басқа салаға ауысуда. Себебі 
еңбекақысы �те т�мен, мысалға жаңадан 
жұмысқа кірген жоғары білімді су саласы 
маманының айлығы – 95-120 мың теңге 
аралығында ауытқиды. Бұл еліміз 
бойын ша орташа еңбекақы – 350 мың 
теңгемен салыс тырғанда, 3-3,5 есе 
т�мен. Тағы бір жағы мамандық мәр-
тебесінің т�мендігі.

Шыны керек, мемлекет �зіне қажетті 
мамандықтарға оқу грантын к�п б�леді. 
Алайда ол мамандардың оқу бітіргеннен 
кейін �з мамандығы бойынша жұмысқа 
орналасуды міндеттеуге назар аудару-
лары әлі де болса жеткіліксіз. Осы жағын 
қолға алу қажет», – дейді профессор. 

«ТЕХНИКАЛЫҚ МАМАНДАРДЫ 
ДАЙЫНДАУДА БІРАЗ 

ҚҰНДЫЛЫҚТЫ ЖОҒАЛТТЫҚ»
Жуырда �ткен Су ресурстары және 

ирригация министрі Нұржан Нұржігітов 
пен Ғылым және жоғары білім министрі 
Саясат Нұрбек су саласының маман-
дықтары мәселелері бойынша бірлескен 
кеңесінде жоғары оқу орындары мен 
ғылыми-зерттеу институттарының �кіл-

дері қатысып, су мамандарын даярлау 
тақырыбы қозғалған еді. Онда «Болашақ» 
бағдарламасына �згерістер енгізіліп, 
оған «Гидрогеология», «Су ресурстары 
және су қауіпсіздігі» секілді су саласының 
ма мандықтары қосылғаны айтылып, 
биыл дан бастап қазақстандық студенттер 
атал ған мамандықтар бойынша шетелде 
білім ала алатыны жария болған еді. «Біз 
үшін су саласы мамандығын тартымды 
ету маңызды. 2024 жылдың басынан бері 
су шаруашылығы қызметкерлерінің ең-
бекақысы орта есеппен 22 пайызға �сті. 
Бұған Су ресурстары және ирригация 
министрлігі әзірлеген іс-шаралардың 
арқа сында қол жетті. Сонымен қатар 
отандық су саласының кадрлық әлеуетін 
арттыру үшін министрлік су шаруа-
шылығы мамандарын қайта даярлауды 
және олардың біліктілігін арттыруды 
жоспарлап отыр», – деген еді сонда Нұр-
жан Нұржігітов.

Бүгінде елімізде 10 оқу орны су 
саласының мамандарын даярлайды. Ал 
қазір су мамандықтары бойынша 2 500-
ге жуық студент оқиды. Дегенмен 
студент терге нағыз маман иесі болуы 
үшін де к�птеген жұмыс кезегін күтіп 
тұрған се кілді. Бұл ойды Кенжеғали 
Шилібек те қостайды. 

«Тәуелсіздік алғанға дейін бізде ұлт-
тық білім, ұлттық тәрбие беру жүйесі 
кеңестік сипатта қалыптасты деуге 
болады. Менің ойымша, мұның басты 
себебі батыстық білім беру жүйесі – «Бо-
лон» үдерісін қол данысқа енгізгеніміз 
болды. Еуропа елде рінің ортақ білім беру 
жүйесіне ену мақсатында Орталық Азия 
елдерінен бірінші болып, Қазақстан 
«Болон» үдерісіне 2010 жылы енді. 
«Болон» үдерісіне ене отырып, отандық 
білімнің бәсекелестікке қабі лет тілігін 
арттыру, үш сатылы жо ғары білімді 
енгізу, академиялық кре диттер жүйесін 
қабылдау, білім сапасын бақылау, сту-
денттер мен оқыту шы лардың мо   биль -
ділігін кеңейту к�зделді. Бұл жүйе отан-
 дық білім жүйесін еуропалық озық 
тәжірибелер мен ғылы ми жаңа  лықтарды 
батыл енгізу арқылы халықаралық үлгіде 
дамытуға мүмкіндік берді. Таяқтың екі 
ұшы бар дегендей біз, техникалық ма-
мандарды дайындауда біраз құн  дылықты 
жоғалттық. Болашақ инже   нерлер білуге 
тиіс қажетті инже нерлік-техникалық 
пәндер оқу үдері  сінен алынып тасталды, 
не болмаса мазмұны �згеріп, сағаттары 
қысқар тылды. Білімді бағалау жүйесі 
�згертілді. Нәтижесінде, к�пшілік 
студент үшін оқу орын  дарындағы негізгі 
мәселе сапалы білім алу емес, жоғары 
балл жинау, мамандық игеру емес, 
диплом алу болып кеткені жасырын 
емес. Оның үстіне бұл маман дықтарға 
Ұлттық бірыңғай тестілеуден ең т�менгі 
шекті балл ал ғандардың мемлекеттік 
грантқа түсуінің әсері де жоқ емес. 
Сонымен қатар жастар су саласына 
қызықпайды. 5йткені бұл саладағы 
мамандардың қоғамдағы мәр тебесі 
т�мен. Айлық жалақысы аз. Жоғарыда 
айтқандай, су бағытында оқи тын сту-
денттерге ерекше статус беріп, олардың 
шәкіртақысын екі-үш есеге дейін к�теру 
және соңғы курсты дуалды оқытуға 
к�шіріп, мекемеде айлық жа лақымен 
жұмыс істеуге мүмкіндік беру қажет. 
«Дипломмен ауылға» мемлекеттік бағ-
дарламаласына су саласының түлек терін 
тартуымыз керек. Мамандардың әлеу-
меттік қамтамасыз етуді кепіл дендіру, 
біліктіліктерін жүйелі арттыру, жалақы-

ны к�теру, сала еңбеккерлерін насихаттау 
ар    қылы ғана су маман дарының мәртебе-
 сін жақсарта ала мыз», – дейді ол.

КАДРҒА ҚАЖЕТТІЛІК 
800 АДАМҒА ДЕЙІН АРТАДЫ

Сарапшылар гидромелерация ма-
мандығын «ең қажетсіз мамандық» деп 
атап к�рсеткен екен. Мұның бір себебі 
бұл мамандыққа сұраныстың азаюы, 
оқыту кезінде практикалық тәжірибенің 
жоқтығы мен жергілікті жерде жұмыс 
бола бермейтіні. Мамандар инженер-
мелио ратор топырақтың құнарын жақ-
сартуға және шаруашылықты ұйым-
дастыруға жауапты жан екенін айтады. 
Оның жұмыс ауқымы кең, жауапкершілігі 
де орасан. Ол жер суландыру техни-
каларын, топырақтың қоректену режі-
мін дұрыс пайдалануды, ауылша руа-
шылық дақылдарынан тұрақты және 
мол �нім алудың тиімді жолдарын ұсына 
алатын, канал, тоған, су қоймалары мен 
б�ген дердің техникалық қауіпсіздігін 
болжай білетін, гидрологиялық қолай-
сыз жағ дайларын жақсарта отырып, жер 
қорын �те тиімді түрде пайдалану әдіс-
терін меңгерген маман. Алайда біздің 
шаруа қожалықтары мұндай маман иесін 
қажет етпейді. Осыдан келіп әркім �з 
әрекетімен жерді пайда лануда. Нәти-
жесінде, жер сортаңданып, тұзданып, 
тозып, эколо гиялық мәселелер туындап 
жатыр.

Иә, бізге саладағы проблемалардың 
алдын алу мақсатында алдағы уақытта, 
«Гидротехникалық құрылыс және құ-
рылымдар», «Су ресурстарын басқару», 
«Гидромелиорация», «Елді мекендерді 
сумен қамтамасыз ету және суды бұру», 
«Гидрогеология және инженерлік гео  -
логия», «Су шаруашылығының эко   но -
микасы», «Су дипломатиясы», «Ме -
лиоративтік жұмыстарды механика лан-
 дыру», «Гидроэнергетика» сияқты білім 
беру бағдарламалары бойынша мамандар 
даярлау аясын кеңейтуіміз керек. Себебі 
болжам бойынша,  2029 жыл ға қарай 
кадр   ға қажетті лік 800 адамға дейін ар-
тады, ал оларды даярлау үшін 350-ге 
жуық педагогика маманы қажет болады 
екен. Оның ішінде 170 маманның 
ғылыми дәрежесі болуы керек. Мұнша 
мандарды аз уақыттың ішінде даярлай 
алу да оңайға соқпасы анық. Дегенмен 
Үкімет қолынан келгенін жасап бағуда. 
Ғылым және жоғары білім ми нистр-
лігінің мәліметі бойынша, су шаруа-
шылығы саласына кадр даярлауға жыл 
сайын 400-ден астам орын б�лінеді, ал 
жаңа тұжырымдамада грант санын арт-
тыру қарастырылған. Оқу-ағарту ми-
нистр лігінің баспас�з қызметі бүгінеде 

су мамандарын даярлауда еліміздің т�рт 
макро�ңірі таңдалғанын, онда эко  -
номика салалары бойынша, оның ішін-
  де су саласының болашақ маман дарын 
даяр лайтын тірек кол  ледж дер құрыла-
ты нын айтады. Айта кетейік, бүгінде 
еліміздің бес колледжі су сала   сының 
ма мандарын даярлайды. И.Oбді   кәрімов 
атындағы Қызылорда аграрлық-техни  -
калық жоғары колледжі, Мақта арал 
аграрлық колледжі, Түлкібас агр обизнес 
және туризм кол леджі, Үш қо ңыр су 
шаруашылығы кол леджі және Манап 
5тебаев атындағы жаңа техно логиялар 
жоғары колледжінде гидро геология 
саласының 300-ге жуық бола  шақ маман-
дары оқиды және олардың 90%-ы мем -
лекеттік білім беру тапсырысы бо йынша 
білім алады.

Сонымен қатар 2024-2025 жылдары 
«Сумен жабдықтау және су бұру жүйе-
лерінің тазарту құрылыстарын пайда -
лану», «Гидротехникалық мелио рация» 
және «Гидротехникалық құрылыс» және 
тағы басқа мамандық бойынша техни -
калық және кәсіптік білім беруде мем-
лекеттік білім беру тапсырысын ұлғайту 
жоспарлануда. Сондай-ақ жуырда Су 
ресурстары және ирригация министрі 
Нұржан Нұржігітов Француз даму 
агенттігінің (AFD) �кілдерімен кездесіп, 
су саласындағы ынтымақтастық мүм-
кіндіктерін талқылаған еді. Агенттік 
�кілдері Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Франция президенті 
Эммануэль Макронмен жақында �ткен 
кездесуінен кейін қос тарап су секторын 
қоса алғанда, түрлі бағыттағы ынты  мақ-
тастықты белсенді түрде нығайтуға 
ниетті екенін атап �тті. Қонақтар 100-ге 
жуық елде жұмыс істейтін AFD бірлескен 
жобалар бойынша техникалық сарап -
тама, несие түрінде ұзақ мерзімді қар -
жыландыру және техникалық-эконо -
микалық негіз деме дайындауға гранттар 
беруге дайын екенін хабарлады. Сондай-
ақ Француз даму агенттігінің �кілдері 
Астана қала сында қазақстандық филиал 
ашуға ниет білдіріп отырған к�рінеді. 
Сол жиында Нұржан Нұржігітов Су 
ресурстары және ирригация министрлігі 
отандық су саласының мамандарын 
оқыту және біліктілігін арттыру үшін 
француз ма мандарын тартуға қызығу -
шылық танытып отырғанын, сондай-ақ 
франциялық сарапшыларды елдің су 
шаруашылығы объектілерінің ағымдағы 
жай-күйі туралы дерек жинайтын ахуал-
 дық ақпараттық орталықтың жұмысына 
тарту мәселесін де қарауды ұсынды. 

Наурызбек САРША
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КАДР ТАПШЫ МА, КАДР ТАПШЫ МА, 
ҚАДІР ТАПШЫ МА?ҚАДІР ТАПШЫ МА?

ТҮЙІН: 

2023 жылы аграрлық және су салалары бойынша мемлекеттік білім беру 
гранттарын игеру к/лемі небәрі 59%-ды құраған. Мәселен, былтыр «Су ресурстары 
және суды пайдалану» мамандығына бүкіл ел бойынша 101 адам ғана келіп түсіп, 
мемлекеттік гранттардың 70%-ы игерілмей қалыпты. Ғылым және жоғары білім 
министрлігі қазір 10 ЖОО су ресурстары саласында кадр дайындап жатқанын 
айтады. К/пшілігі «Су шаруашылығы» және «Су ресурстары» мамандығы бойынша 
оқиды, ал инженер мамандар тек М.Х. Дулати атындағы Тараз /ңірлік 
университетінде оқытылады. Жалпы, елімізде су мамандарын негізінен Қазақ 
Ұлттық аграрлық зерттеу университеті, Қорқыт ата атындағы Қызылорда 
университеті, М.Fуезов атындағы Оңтүстік Қазақстан университеті, Д.Серікбаев 
атындағы Шығыс Қазақстан техникалық университеті, Х.Досмұхамедов атындағы 
Атырау университеті, Қазақ-Неміс университеті даярлайды. Соңғы кездері басқа да 
жоғары оқу орындарында су бағытында білім беру бағдарламаларын ашып, болашақ 
су мамандарын даярлауда. Енді осы бағытта жұмыстар /з нәтижесін береді деп 
сенеміз. Алаңсыз жүргенде саламыз мамансыз қалмасын.
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КИНОДАҒЫ 
ҚАЗАҚ-ТҮРІК БІРЛІГІ

олыма «А�са� кемпір» 
деп аталатын кітап т�сті. 
Аты ерекше кітап Астана 
�аласында 2020 жылы 
жары� к!рген екен. 
Авторы – Сайпеден 
Сида&алиев. Б�гінгі с!з 
осы кітаптан алын&ан 
о�и&алар&а �атысты 
болма�...

6 РУХАНИЯТ

Қазіргі Атырау облысындағы (бұ-
рынғы Гурьев) сонау Қызылқоға қойна-
уындағы Қарабау ауылы – талайға жылы 
ұя, құтты қоныс болған атамекеннің суы 
бал, ш!бі мол еді. Жылдардың ғана емес, 
ғасырлардың сырын жасырған жазық 
далаға сән берген Жарыпшыққан !зегінің 
жағалауындағы қарапайым кішкене ауыл 
асқан ажарлы к!рінетін. Шығысында 
Есентемірлер, түстігінде Шеркештер, 
батысында Беріш пен Ысық ұрпақтары 
жағалай орналасқан бұл маңның !зінің 
ішіне бүккен сыры жетерлік болар. Сонау 
ХVIII ғасырдың екінші жартысынан 
бастау алған тарих деректерінде Қара-
тоқайдан тараған Беріш Бекбаулының 
немелтайы Барлыбай артынан бірнеше 
батыр мен шешен ерген атақты Есболай-
мен бір туған адам. Барлыбайдай к!пті 
к!р  ген атадан тараған ақылман Есен, 
К!тіке, Арыстандар бүкіл елге қамқор 
болған жандар. Ерлік жасап, шайқасқа 
шықпағанымен, Есен ата жастайынан 
адамгершілік пен имандылықты !з !мірі-
не ту етіп, елдің с!зін айта алған. Бұрын-
ғыдан жеткен естеліктер бойынша, Есен 
атаның Оразалы, Текебай, Мекебай, 
Қара    бала, Еркебай атты 5 ұлы мен 2 қызы 
болыпты. 

Қарабала !мірге келген 1850 жылы 
қыс қатты болып, мал қырылып, ел қат-
ты күйзеліпті. Қарабала 5-6 жасқа кел-
геннен бастап әкесінің айтуымен, оқуға 
тартылып, ауыл молдасынан сауатын 
ашуға мешітке барады. Білімге құштар 
бала әке үмітіне сай болып !сті. =зі бойы 
ұзындау, арықша келген, к!п с!йлемей-
тін, тік мінезді, !жет жан болған екен. 
Кішкентай кезінен бастап қолтығынан 
Құран кітабын тастамайтын бірбеткей 
бала білімін шыңдау үшін Башқұртстан 
елінің Уфа қаласындағы Ғалия медресін-
де білім алған Қарабала қиындығына 
қарамастан, Меккеге барып, қажы ата-
нады. К!кірегіне ұялаған білімнің нұрын 
к!пке шашып, жас болса да, елдің қыз-
метіне араласып, халықтың к!зін ашып, 
сауаттандыруды мақсат етті. Қарекең 
елдік мәселелерге араласып, дәстүрлі 
к!рісу мейрамын !з шаңырағында бар-
лық туған-туысқан, ауыл тұрғындарымен 
атап !тетін. Ол күні үйде Наурыз к!же 
асылып, к!рісудің соңы ән мен жырға 
ұласып, кішігірім тойға айналатын. Қа-
рабала жылдар !те келе !зінің халыққа 
бауырмалдығымен, елдің ақылқосарына, 
тірегіне айналды. Жасы кішілер құрмет-
пен «К!ке», «Атеке» деп атайтын. Қара-
баладан үш ұл – Қабдырахман, Ғабдол-
кәрім, Нұрман (шын аты – Нұрмұхамбет) 
және Жәміш пен Балқия атты екі қыз 
!мірге келген. 

Қабдырахман кішкентайынан алғыр 
болып !сіп, әкесінен діни сауат алып, мұ-
сылманшылықтың ақ жолына түсті. Бес 
уақыт намазын қаза қылмай жүрген Қаб-
дырахман Қызылқоға бойынан Меккеге 
жолға шыққалы жатқан діндарлармен 
бірге, әкесін алып ұлы жолға шығады. Кез 
келген мұсылманның арманы – Меккеге 
тәу етіп, аман-есен елге оралған Қабдырах-
манға риза болған әкесі Алланың үйі – 
мешітті басқаруды тапсырады. 1911 жылы 
әкесі Қарабаланың құда түсуімен, ата-ана-
сынан алған тәлім-тәрбие к!ргендігін бір-
ден байқатып, ибалықтың үлгісін к!рсеткен 
Тиын Ескендірқызына үйленген. 

1918 жылы елде Қазан т!ңкерісі 
жалғасып жатты. Қызыл империяның 
қолдан жасалған қырғыны басталып, 
коммунистік идеология адамдарды бір-
бі ріне қарсы қоюды бастады. К!птеген 
жан бір-біріне жала жауып, арыз жазып, 
«Халық жауы» деген ұғым пайда болды. 
=кінішке қарай, бұл сұмдық нәубет Қа-

рабала әулетін де айналып !тпеді. Бала-
ларға білім беріп жүрген Қабдырахман 
«Халық жауы» деп қуғындалып, айдауға 
кетеді. Осы кездерде анасы-Нұрхаш ауыр 
кеселден к!з жұмып, әкесі Қарабала қар-
тайған шағында жалғыз қалады. Сол бір 
зұлматты кездерде отбасының бар ауырт-
пашылығы 4 баланың анасы, әулеттің 
келіні – Тиынға түседі. Кітаптың ендігі 
б!лімдері сол замандардағы кез келген 
отбасында және қазақ әйелінің басынан 
!ткен қиындықтарды суреттейді деуге 
болады. Қабдырахман мен Тиын анадан 
Зүбайда, Сүлеймен, Зайлағи, Сағира 
(Сақыш) есімді ұл-қыздары !рбиді.

Ана деген асыл ұғымға лайық болған 
қазақ әйелдерінің бірі – Тиын Іскен-
дірқызы. Қарабауды қоныс еткен кезінде 
батыр әрі би атанған Беріш Қаратоқайдан 
тараған Есеннің 5 ұлының бірі – Қараба-
ла қажының келіні, жастайынан иман-
дылықты ту етіп, сонау Меккеге барған 
Қабдырахманның сүйген жары, білім алу 
түгілі тамақ тауып, қарапайым күн кешу 
қиын болған кездерде халқының сауатын 
ашып, нағыз мұғалім атанған Сүлеймен 
мен Маңғыстауға белгілі педагог, «Халық 
ағарту ісінің үздігі» Сақыш Қарабалина-
ның анасы – Тиын Ескендірқызы.

=н бойында үлкенге ізет, кішіге мейі-
рім, жарына деген сүйіспеншілік тұнған 
Тиынның тағдыры адам т!згісіз болды. 
Қайынатасы Қарабаланың аманатымен 
оны Қарабауда мәңгілік мекеніне орна-
ластырып, бала-шағасымен әркімнің 
босағасына к!шіп-қонып тамақ асырап, 
ашаршылық пен қуғын-сүргінді бастан 
кешіріп, ұстауда жүрген сүйгені Қабды-
рахманды күтуден жалықпады. Жастайы-
нан келін болып түскен әулетінің абы-
ройы мен !негелі жолын қадірлеп, тағ-
дыр дың талай тауқыметіне дес бермеген 
Тиын ананың !мір жолы ерлікке па-
ра-пар, к!пке үлгі боларлық. 

Gке тәрбиесінен жастай қалып, ана-
сының айтуымен, Қарак!лдегі «Қызыл 
үй» мектебінде оқып, небір қиыншылық 
пен жоқшылық к!рсе де, білімге деген 
құштарлығымен !з мақсатына жетіп, мұ-
 ғалім болған Сүлеймен Қабдырахманұлы 
кейін отбасының асыраушысы мен тіре-
гіне айналады. 

Қарабалин Сүлеймен Қабдырах-
манұлы 1921 жылы Қызылқоға !ңірінде-
гі Қарабау елді мекенінде дүниеге келген. 
Жастық шағында қызыл империяның 

жар, аяулы ананың еңбегі еш кеткен жоқ, 
бүгінде бір әулеттің ақылшысы, тірегі 
болса, білім саласындағы қызметі үшін 
«Қазақстанның еңбек сіңірген мұғалімі» 
деген құрметті атақтың, сондай-ақ бірқа-
тар мемлекеттік марапаттың иегері атан-
ды. Қоғамдық шаралардан тыс қалмай, 
саясатқа араласып, облыс тық, қалалық 
кеңес тердің депутаты болды.

Ұзақбай Қарабалин 1947 жылдың 
14 қазанында Атырау облысы Жылыой 
ауданы Қосшағыл кентінде !мірге кел-
ген. Ұзақ жылдар бойы мұнай саласында 
қыз мет еткен. 1970 жылы И. Губкин 
атындағы Мәскеу мұнай-химия және газ 
!неркәсібі институтын, аспирантурасын 
тәмамда ған. Еңбек жолын 1973 жылы 
«Қазмұнайгазбарлау» басқармасы Оңтүс-
тік Ембі мұнай-газ барлау экспедиция-
сының ұң ғымалар бұрғылаудың инже-
нер-технологі ретінде бастаған. Жас-
тайы нан еңбекке шың далған ол қатар-
дағы қызметтерді ат қара жүріп, !з бі-
лімінің нәтижесінде жоғары лауазым-
дарға к!терілді. Энергетика және отын 
ресурстары министрлігінің мұнай және 
газ бас басқармасының бастығы, Энер-
гетика және отын ресурс тары мини-
стрінің, Мұнай және газ !неркәсібі ми-
нистрінің орынбасары, «Қазақойл» ҰМК 
бірінші вице-президенті, «ҚазТрансГаз» 
ЖАҚ президенті, Энергетика және ми-
наралды ресурстар вице-министрі, «Қаз-
Мұнай Газ» Ұлттық компаниясы» АҚ 
президенті, «Маңғыстау мұнайгаз» АҚ 
бас директоры, Қазақ мұнай және газ 
институтының президенті, мұнай және 
газ министрі қызметтерін абыроймен 
ат қарған. Ғылым қайраткері, «Мұнай 
және газ ұңғымаларын бұрғылау» маман-
дығы бойынша Қазақстан Республикасы 
ұлттық инженерлі академияның акаде-
мигі, техника ғы лымдарының докторы 
Ұзақбай Сүлейменұлы бірнеше кітаптың, 
он шақты !нертапқыштық жаңалықтың 
патенттердің авторы, «Отан», үшінші 
дәрежелі «Барыс» , «Құрмет» орден-
дерімен, «ҚР-ның құрметті жер қойна-
уын барлаушысы» атағымен, сондай-ақ 
еліміздегі ең мәртебелі марапаттардың 
бірі – «Еңбек Ерінің» иегері. Ұзақбай 
Сүлейменұлы – мемлекет және қоғам 
қайраткері, Атырау облысының Құрмет-
ті азаматы. Бұл марапаттардың барлығын 
Ұзақбай Сүлейменұлы бірден алған жоқ. 
Ол маман ретінде мұнай-газ инженерлік 
жұмыстардан бастап, жоғары лауазым-
дарға жылдар к!шінде қол жеткізді. 

Сақыш апа анасының неге «Ақсақ 
кемпір» атанғанын к!пке дейін түсінбей-
тін. Оның сырын апасы Зүбайда ашып 
берген еді. Тиын ана келін болып түскен 
жылдары үйлеріне Қызылқоға !ңірінің 
әр ауылынан қонақ к!п келетін. Сон-
дай-ақ мешітке Қабдырахманнан білім 
алуға келетін оқушылар да үйге келіп, 
дәм татып кететін. Соның бәріне үлгеру-
ге тырысып жанталасып жүрген аяғы 
ауыр жас келін ат байлайтын желінің 
қазығына сүрініп, құлап қалады. Жам-
бастан алған жарақаты сол кезде ет қы-
зуымен білін   бегені мен, жылдар !те келе 
қатты ауы ра тын. Аяғын қаратайын десе, 
келін болып, ауылдағы жалғыз емші 
қайынағасынан ұялады, !з т!ркініне 
барып қаралуға жер шалғай. Мұның соңы 
уақыт !те келе аяғын сылтып басуға әкеп 
соқтырды. Со дан бері Тиын ана ел ішін-
де «Ақсақ кемпір» атанып кетіпті. Кітап-
тың атауының себебі де осы. Бүгінде 
біздің арамызда жүрген абзал жанның !з 
айтары бар, к!рсетер үлгі-!негесі мол, 
қандай да бір мақ таулар мен мерейді 
!сірер марапаттардың қай-қайсысына да 
лайықты деп есептеймін. Мен жан дүни-
есін ашуға тырысқан, жүрек сырын 
білуге ұмтылған Сақыш ана – мақтануды 
білмейтін, !зі туралы к!сіліп к!п айта 
бермейтін, қайсар мінезді, ойындағысын 
тіке айтқанды құп к!ретін, білімді ұстаз, 
білікті маман, мейірімді ана, адал дос, 
біртуар тұлға. 

Айзада АККАЙСИЕВА, 
«КазЭнерджи» ассоциациясы 

энергетикалық әйелдер клубының 
т�райымы, э.ғ.д., 

Ұлттық инженерлік Академиясының академигі

мұнайбарлау» тресінің партком хат-
шысы және «=зен мұнай !ндіру» бас -
қармасының тұңғыш бастығы қызметін 
абыроймен атқарды. 

 1960 жылдары Маңғыстаудың мұнай 
саласы елдің басты назарында тұрды. 
Ба тыс Қазақстан !лкелік партия ко-
мите тінің !неркәсіп б!ліміне басшылық 
ету Рахмет =тесіновке жүктеліп, ол 1964 
жылдың шілде айында =зен мұнай-газ 
!ндіру басқармасының директоры бо-
лып тағайындалады. Бас-аяғы бес жыл-
дың ішінде жоспарланған жұмыстар 
бітіп, бұрын кез деспеген 20 пайыздық 
парафині бар қою мұнайды жер бетіне 
шығару, тасымалдау әдістері табылып, 
!нім к!лемі 9 миллион тоннаға жеткізіл-
ді. Ал бас бағ  дар     лама бойынша кеніштің 
берері 20 миллион тонна болды. Алайда 
осы мақсатты жүзеге асыруға жан салып 
жүр ген Рахмет =тесінов 1969 жылы 
к!лік апа тына ұшырап, арбаға байлана-
ды. Бірақ рухы мықты жан денсаулығы-
ның нашарлығына қарамастан, бірнеше 
кітап жазып, елі    не қызметін жалғастыра 
берді. Майталман мұ найшының же-
тістіктері мен жеңістері, халқына еткен 
еңбегінде сүйікті зайыбы Сақыштың 
к!п үлесі бар.

Рахмет =тесінов – «Ожившая река», 
«Айтылмаған ән», «Алыптың ашы-
луы», «Даладағы алау», «Песчаная ко-
са», «Пасмурные дни», «Жолдар мен 
жолдастар», «Соңғы аялдама» кітаптары-
ның авторы. Саналы ғұмырында мұнай 
саласында қызмет еткен Рахмет =тесінов-
тың еңбегі елеусіз қалмады, ол КСРО-ның 
«Құрмет белгісі» ордені, КСРО-ның «Ең-
бек Қызыл Ту» орденімен марапатталып, 
«КСРО-ның Құрметті мұнайшысы», 
«Қазақ КСР-інің Еңбек сіңірген мұнай-
шысы» құрметті атағын алған. Сондай-ақ 
«Қазақстан мұнайына сіңірген еңбегі 
үшін» медалін иеленіп, ҚР жоғарғы мем-
лекеттік марапаты «Құрмет» орденімен, 
ҚР «Ерен Еңбегі үшін», «Еңбек ардагері» 
медальдарымен наградталған. Жаңа!зен 
қаласында орталық спорт кешеніне және 
к!шеге Рахмет =тесіновтың аты беріліп, 
қаланың ортасындағы алаңға оның мүсіні 
орнатылды. 

42 жыл бойы арбаға таңылған !мірлік 
жолдасының жанына жара түсірмей, 
қамқор болған Сақыш ананы нағыз қазақ 
әйелінің үлгісі деуге болады. Ұл !сіріп, 
қыз ұзатқан асыл ана – сондай-ақ еңбек-
тен қол үзбеген жан. Балалары Gбдірхан, 
Қадырхан, қыздары Қазила мен Қализа 
әкесінің жолымен жүріп, !мірлерін 
еліміздің мұнай !ндірісін дамытуға ба-
ғыш тады. Тіршіліктің сан тараулы тар-
тыстарында шыдамдылықпен алға жүріп, 
тағдырына мойынсына білген қайсар 

елге к!рсеткен озбырлығын к!ріп !седі. 
Мектеп қабырғасында жүріп-ақ сауат ашу 
қосымша сабағына !з еркімен араласып, 
бар білгенін үйреткен Сүлеймен 1941 жыл-
дың күзінде қазіргі Жылыой ауданындағы 
М. Лермонтов атындағы Қосшағыл орта 
мектебіне оқытушы болып орналасады. 
Жиырма бір жасында мектеп басшысы 
болған ол мектептің сан салалы жұмысын 
меңгере жүріп, мол тәжірибе жинақтай-
ды. 50-жылдары қайнаған жаңа !ндіріс 
ошағы – Қаратон кәсіпшілігіндегі орта 
мектепке директор болған Сүлеймен 
Қабдырахманұлы Атырау облысы Жы-
лыой аудандық ағарту ісін дамытуға елеулі 
үлес қосқаны үшін, есімін мәңгі есте 
қалдыру мақсатында 1991 жылы Қамы-
ск!лдің к!шесіне, 1996 жылы Құлсары 
қаласының №15 жоғары сатылы жалпы 
орта білім беретін мектебіне аты берілді.

Сүлеймен Қабдырахманұлы әйелі 
Ақзирамен т!рт ұл, бес қыз тәрбиелеп, 
олардан тараған ұрпақтың барлығы да 
білімді, әртүрлі салада еңбек етіп жүрген 
білікті мамандық иелері.

Мақаламыздың басты кейіпкері Са-
қыш Қарабалина 1931 жылы бұрынғы 
Гурьев облысы Қызылқоға ауданында 
!мірге келген. Бүгінде !ңірге белгілі пе-
дагог, Қазақ КСР-іне еңбек сіңірген 
мұғалім, Қазақ КСР-і «Халық ағарту ісінің 
үздігі», 1953 жылы Қазақ педогогикалық 
институтын бітірді. Gр жылдары мұғалім, 
оқу ісінің меңгерушісі, балабақша меңге-
рушісі, мектептің директоры және 1973-
1986 жылдары Жаңа!зен қалалық оқу 
б!лімінің меңгерушісі болды. Ұстаздық 
қызметінде талай шәкірттің үмітіне шам 
жағып, болашағына жол к!рсете білді. 

Сақыш Қабдырахманқызының !мір-
лік жолдасы Рахмет =тесінов – 1927 жы-
лы Атырау облысы Қызылқоға ауданын-
дағы Қарабау жерінде дүниеге келген 
белгілі мұнайшы, жазушы, Қазақ КСР-
нің Еңбек сіңірген мұнайшысы, Ақтау 
және Жаңа!зен қалаларының Құрметті 
азаматы, «Құрмет» орденінің иегері. 
1951 жылы Мәскеудегі мұнай институ-
тын бітіреді. Ембі мұнай кәсіпшілік-
терінде мастер, цех бастығы, бас инже-
нер, директоры, Жылыой аудандық пар-
тия комитетінің бірінші хатшысы, об-
лыстық партия комитетінің !нді ріс-
к!лік б!лі мінің меңгерушісі бол ған. 
Қандыағаш аймақтық !ндірістік партия 
комитетінің хатшысы, «Маңғыс тау 

ТАҒЫЛЫМЫ МОЛТАҒЫЛЫМЫ МОЛ  
ТУЫНДЫТУЫНДЫ

Жуырда отанды� мультфильм т�рік тілінде, т�рік жерінде к!рсетілді. 
Т�ркі әлеміні; �<ндылы�тары мен мәдени байлы�тарын жал&астыру 
симпозиумы аясында әл-Фараби атында&ы аза� <лтты� университеті, 
Памуккале университеті және Т�ркі тарихы мен мәдениеті �орыны; �ол -
дауымен Т�ркияны; Денизли �аласында �аза�ты; «Ша;ыра�ты; иесін 
іздеп ж�рмін» мультфильмі т�рік тілінде к!рерменге жол тартты. 

Кеште ортақ тарих пен дәстүрді дәріп-
теу үшін бірлесіп мультфильм түсіру қа-
жеттігі де айтылыпты. Памуккале универ-
ситетінің проректоры Дурмуш Акалын: 
«Бүгінгі жаһандану кезеңінде дәстүріміз 
бен құндылықтарымызды сақтап, ұлықтау 
маңызды. Gрбіріміз оны отбасынан, білім 
беру ордаларынан бастауымыз қажет. Жас-
тарға терең білім беріп, маңыздылығын 
барынша жан-жақты түсіндіргеніміз 
ж!н», – деп ағынан ақтарыла с!йледі. 

Сонымен қатар жуырда қазақ фильмі 
де түркі к!рермендерінің ыстық ықыласы-

на ие болды. Қазақстанның Түркиядағы 
елшілігінің, Ыстанбұл мен Анталия қала-
ларындағы бас консулдықтарының ұйым-
дастыруымен және Qazaqfilm АҚ-ның 
қолдауымен Түркияда қазақ киносының 
апталығы !ткен еді. Жошы Ұлысының 
800 жылдығына және қазақ киносының 
біртуар азаматы Шәкен Аймановтың 
110 жылдығына орайластырылған іс-ша-
рада Түркияның Анталия, Алания, Дениз-
ли, Мерсин, Ыстанбұл, Сакария, Измир 
және Анкара секілді ірі қалаларында қазақ 
хандығы туралы «Алмас қылыш» тарихи 

фильмі к!рсетілді. Алтын Орда ретінде 
әлемге әйгілі Жошы Ұлысының геосаяси 
мұрасы бірқатар еуразиялық мемлекеттің, 
соның ішінде Қазақ хандығының пайда 
болуына негіз болғанын к!рсететін отан-
дық фильм отандастарымыздың мақта-
нышы мен түрік к!рермендерінің қазақ 
халқының тарихына деген үлкен қызығу-
шылығын тудырып, қонақтардың оң ба-
ғасын алды. Екі бауырлас елдің тарихы мен 
мә дениетінің ұқсастығын ерекше атап 
!т кен к!рермендер мұндай іс-шаралардың 
маңыздылығына назар аударды.

=ткен айда Анкарада халықаралық 
Shymkent кинофестивалі !ткен болатын. 
Түркия астанасының бәйтерегі – Атакүле-
де !ткен шараға түбі бір түркі жұртының 
жас кинематографтары қатысты. Онда 
Қазақстан, Түркия, =збекстан және Қыр-
ғызстан елінің туындылары к!рсетілді. 

Халықаралық шарада бірінші орын түркия-
лық режиссер Сердар Алтунның «Б!бек» 
фильміне, екінші орын жерлесіміз Мей-
рамбек Сағыновтың «Айбат» туындысы-
на бұйырды. Үшінші орынды «Ромео» 
фильмімен қырғызстандық жас режиссер 
Тыныстан Теміржан иемденді. 

 Сондай-ақ жақында Измирде !ткен 
«Тұран» халықаралық кинофестивалінде 
Қазақ стан екі бірдей марапатқа ие болды. 
Түркияның Мәдениет және туризм минис-
трлігі мен Халықаралық ТҮРКСОЙ ұйы-
мының ұйымдастыруымен !ткен фести-
вальға 77 елден 1 055 !тініш келіп түскен 
екен. Бір ғана Қазақстанның !зінен 
21 фильм бірнеше номинация бойынша 
бақ сынады. Түбі бір түркі жұртының ки-
нематографиясын халықаралық деңгейге 
шығару арқылы мәдениетін паш етуді 
мақсат еткен халықаралық жарыста «Ки-

нематографияға қосқан үлесі үшін» сый-
лығы «Қазақ   фильмге» табыс етілсе, Диль-
шат Рахматуллиннің «Бесік жыры» туын-
дысы бірінші орынға лайық деп танылды. 
Бұл да болса қазақ кино !нерінің түркі 
жұртында аса жоғары деңгейде бағалануы 
деп түсінеміз. 

Иә, қазақ-түрік мәдениетінің байланы-
сы барлық салада к!рініс табуда. Бұл үрдіс 
кино саласында айрықша білініп отыр. 
Тіпті, екі елдің актерлері бір кинода !нер 
к!рсетіп жатқаны да қуантады. Мәселен, 
қазақстандық белгілі актер Берік Айтжа-
нов «Османның құрылуы» атты тарихи 
түрік телесериалында моңғол қолбасшысы 
Найман р!лінде ойнағанын отандық БАҚ 
құралдары жарыса жазды. «Османның құ-
ры луы» сериалындағы басты р!лді (Ос ман 
бей) түріктің танымал актері Бурак =зжи-
вит сомдаса, телехикаясының 115-б!    лі-
мінде оған қалың әскерімен моң ғол қол-
басшысы  Найман келеді. Оның р!лін 
бел гілі қазақ актері Берік Айтжанов сом-
дайды. Отандасымыздың актерлік р!лін 
түркі к!рермендері де аса жоғары баға-
лаған. Тіпті, аз күн нің ішінде түрік ті лін тез 
меңгеріп, еш қиын дықсыз сценарий с!зін 
с!йлегеніне таңғалысты. Осылайша, түбі 
түркі халықтарының бірлігі !нерде де, мә-
дениетте де жарасып келеді. 

Анарыс АҚЫЛМАН



Семейде креативті ин-
дустрия паркі ашылды.  Атал-
�ан ала� ��ірдегі шы�арма-
шылы� саланы� дамуына ты� 
серпін бермек. Облыс әкімі 
Н!рлан "ранхаев креативті 
индус трия ны дамыту паркіне 
барып, шы �армашылы� �нер 
адам дарымен ж%здесті.

Семей қаласының «Қарағайлы» 
ықшамауданындағы к�пқабатты 
үйлердің бірінші қабатынан тегін 
берілген орынның жалпы аума-
ғы – 570 шаршы метр. Бұл алаңда 
облыс тұр ғындары мен шығарма-
шылыққа жақын жастар �з жоба-
ларын іске асыруына мұмкіндік 
бар.  Облыстық креативті индус-
трия паркінің директоры Асхат 
Бейсембаев парктің әлі де тех-
никалық тұрғыда толықтырылып 
жатқанын айтты. «Осы жылдың 6 
мамыры күні жергілікті дизай-
нерлердің Show room дизайнер-
лік – сән студиясының техни ка-
лық ашылуы �тті. 13 мамырдан 
бастап паркте сән салоны жұмы-
сын бас тады. Оны жүзеге асырып 
жатқан белгілі дизайнер, Brilliant 
шығар машылық мектебінің не-
гізін қалаушы Мәдина Еділ бекова.  
Бұл жоба әртүрлі стильде жұ мыс 
істей тін облысымыздың дизай-
нер лерінің басын қосатын бола-
ды», – дейді ол. 

Бүгінде креативті индустрия 
пар к інде ж үзеге асып жатқан 
жобаның бірі – Talqylike жобасы. 
Жоба қазақ тарихы мен мәдениетін 
жаңғыртып, ұлттың бай мұрасын 
болашақ ұрпаққа ұсынады. Мұн да 
оқырман клубы, жазушылар клу-
бы, қисса-дастандар клубы жұмыс 
істей ді. Семей жастары Talqy-
like-тың алғашқы басқосуында 
Санжар Керімбайдың «2збекәлі 
және мәдени майдан» кітабына 
талдау жасап, ұлт тарихына �лшеу-
сіз үлес қосқан қайраткер 2збекәлі 
Жәнібектің тұлғалық болмысымен 
танысыпты. 

«11 мамыр күні жазушы Қабдеш 
Жұмаділовтің «Соңғы к�ш» рома-
нына талдау жасалды. Осы лайша, 
шығарма шылық салаға қызығу-
шылығы бар кез келген азаматқа 
мүм кіндік туып отыр. Жас тар 
�зі нің креативті жоба ларын осы 
жерде жүзеге асыра алады. Бұдан 
б�лек, толыққанды дыбыс жазу 
студиясын іске қосуды жоспарлап 
отырмыз. Түрлі медиконтент әзір-
лейтін подкаст, стэндап жасайтын 
алаңдарымыз бар. Таяуда «Ойсалар 
talks» деп аталатын подкасттың 
түсірілімін �ткіздік. Спикерлер 
мен креативті индустрия �кілдері 
осы ба ғытты дамыту бойынша �з 
тәжірибелерін айтып, идеялары-
мен б�лісті», – дейді Асхат Бей-
сембаев.

Одан б�лек, креативті индус-
трия паркінің басшылығы Семей-
дегі 9лихан Б�кейхан универ-
ситетімен бірлесіп, оқу орны ба за-
сында технологиялық к ластер 

қ ұруды к�здеп отыр. «Бүгінге 
дейін бір қатар жоба жүзеге асып та 
үлгерді. Кре тивті, талантты жас-
тарымыздың �зін �зі дамытуына, 
шығармашылық жұмыс тарымен 
айналысуына, жоба әзірлеуіне 
мүмкіндік беретін ауқымды алаң 
жасай мыз деген жоспарымыз бар. 
Бұл біздің парктің негізгі мақсаты», 
– деп атап �тті креативті индустрия 
паркінің дирек торы.

Айта кетейік, Мемлекет басы-
шысы ның тапсырмасынан кейін 
елімізде креативті жоба ларды 
жүзеге асыру бо йынша арнайы 
жоба әзірленген болатын. Үкімет 
2021-2025 жылдарға арналған креа-
тивті индустрияны дамыту тұ жы-

рымдамасын бекітті. Депу таттық 
кор п успен бірлесіп креа тивті 
индустрияны қолдау мәселе лері 
бойынша бірқатар заңға �згеріс 
пен түзету жобасы енгізіліп, са-
лықтық жеңілдікте қарас тырыл-
ды. Мәселен, креативті индустрия 
саласын дағы бизнес бұдан былай 
КТС, жеке та быс салығы, ҚҚС 
т�леуден босатылып, бірыңғай са-
лықты ғана т�лемек. 

Бұл жеке кәсіпкерлер үшін 2%-
дан 4%-ға дейін, ЖШС үшін 8%-ға 
дейін болады. Тек компанияның 
жылдық айналымы 2,2 миллиард 
теңгеден ас пауы, ал штатта 200 
адамнан к�п болмауы қажет. Са-
рап шылар салықты жеңілдету 

кино және телебағдарламаларды 
�н діруге, театр және музей �неріне, 
сәулет және дизайнға, қол�нер 
бұйымдарына, халық шығарма шы-
лы ғына және кәде сыйлар �н дірі-
сіне әсер етеді деп болжап отыр.

Абай облысында отандық ди-
зайн �нерінің дамуына �з үлесін 
қосып келе жат қан Мәдина Еділ-
бекова креативті ин дустрияның 
келешегі алда деген се німде. «Осы-
дан 8 жыл бұрын сіңілім екеуміз �з 
күшімізбен дизайнерлерге арнал-
ған шағын мектеп ашқан бола-
тынбыз. Ол кезде ақшамыз аз, әлі 
есімде 40 мың теңге к�лемінде 
қар жымыз болғанына қарамастан 
істі бастап кеттік. Дегенмен «тәуе-
кел түбі – желқайық» дегендей 
еңбек етсең ұзамай жемісін де к�-
реді екенсің», – дейді бүгінде Bril-
liant  шығармашылық мектебі нің 
негізін қалап отырған кә сіп кер. 

Биыл халықаралық әйелдер 
күні  мерекесі қарсаңында Мәдина 
Еділбекова «Ару-Ана» үздік әйел-
дер жобасы байқауында «Креативті 
индустрия са ласындағы үздік 
жоба» номинациясы бойынша 
жеңім паз деп танылды. Ендігі 
мақ  сат облыстағы жас дизайнер-
лер ді рес публика деңгейінде таны-
тып қана қоймай, отандық сән 
үлгілерін шетел дерге де шы ғарып, 
бренд қалыптастыру қажет. «Қазір 
коллециялық �німдерімізді әзір-
леп жатырмыз, маусым айы ның 
соңына қарай үлкен к�р се тілім 
ұйым дастырып, дизайнер лердің 
конкурсын �ткіземіз. Же ңімпаз-
дарға жүлделі сыйлықтар беріледі. 

Түрлі номианация бойынша жүлде 
тағайындалады. Одан б�лек, жа-
қын да қалалық деңгейде ковор-
кинг орталығын ашпақпыз. Биз-
нес инкубатор жобасын жетілдіру 
үшін осындай жан-жақты қамадар 
жасап жат ырмыз. Менің ойымша, 
жас тарымыз бизнеспен айна лы-
сып, қаржылық жа ғынан тәуелсіз 
бол са, м үмк індіктері ашы л са 
біздің қаламыз да дамиды, к�р-
кейеді. Жастардың экономикалық 
тұр ғыда белсенділігін тиімді пай-
далана білуіміз керек», – деп ой 
б�лісті М.Еділ бекова.

Шығармашылық саласындағы 
жас тардың пікірін тыңдап, креа-
тивті индус трия паркін аралап 
к�рген аймақ бас шысы жергілікті 
атқарушы билік тара пы нан бар-
лық қолдаудың болатындығын 
жеткізді. «Бұл жер облысымыздағы 
озық ойлы, жаңашыл, креативті 
азаматтардың басқосатын, ой-
пікір алмасып, идея ларын жүзеге 
асыратын орынға айналуы керек. 
Біз барлық бастамаға қолдау біл-
діреміз», – деді облыс әкімі Н.Ұран-
хаев.

Креативті индустрия паркі �ң-
ір дің шы  ғармашылық адамдарын 
ортақ мақ сатқа жұмылдырып, 
креативті экономи каны дамыту 
және �ңірдегі инновация ларды 
ынталандыруға, біріктіруге ар-
налған платформаға айналады деп 
кү тіліп отыр. 

Ұлағат БЕКБОЛАТ

Осыдан екі жыл б!рын Жамбыл облысында «)улиеата жастары» ��ірлік т!р�ын 
%й ба�дарламасы іске �осыл�ан болатын. Жа�а жоба жастарды баспанамен 
�амту�а ба�ытталды. Бастап�ыда ба�дарламаны� болаша�ына к%мәнмен 
�ара�андар к�п болса, б%гінде жоба �з �мірше�дігін дәлелдеп отыр. Алайда биыл 
ба�дарлама�а �аржы �аралмайтыны айтылып, жастарды� %міті %зілгендей бол�ан. 
Біра� к%ні кеше а�жолтай хабар жетіп, жобаны� бойына �айта �ан ж%гірді. Биыл 
%міткерлерді �андай �згерістер мен талаптар к%тіп т!р. Зер салып, зерделеп 
к�рсек...

ЖАМБЫЛДА ЖАРҚЫН 
ЖОБА ЖАЛҒАСЫН ТАПТЫ

Екі жылға артқа шегініс жасасақ, 2022 
жылы бағдарламаға жергілікті бюджеттен 
500 млн теңге б�лініп, 41 жас баспаналы 
болған. Оның 22-і денсаулық сақтау сала-
сының маманы болса, 12-сі – білім беру, 
үшеуі – журналистика, екеуі – спорт, тағы 
екеуі – мәдениет саласының қызметкері. 

Осылайша, пилоттық жобаның шара-
патын к�рген жастар алғысын қарша жау-
дырды. Сондай-ақ бағдарламаға қатысуға 
�тініш білдірушілердің де саны еселеп арта 
түсті. Осыны негізге алған облыстық Жастар 
саясаты мәселелері басқармасы қаржы-
ландыру к�лемін 2 млрд теңгеге арттыруға 
қол жеткізеді. Оның 1 млрд теңгесі жергілікті 
бюджет есебінен б�лінсе, 1 млрд теңгені «От-
басы банк» АҚ �з тарапынан қарайды. Осы-
лай ша, басқарма мен банк арасындағы мәм-
іле негізінде баспана бақытына кенелу 
мүм кін дігіне ие болғандардың  саны еселеп 
ар тып, 677 �тінім қабылданады. 2тінімдер 
облыс әкімдігінің Цифрлық технологиялар 
басқармасы тарапынан әзірленген e-jambyl.kz 
платформасы арқылы қабылданып, ко-
миссия шешіміне сәйкес 226 қатысушыға 
«Отбасы Банк» АҚ-на жолдама беріледі. Ал 
451 �тінім бағдарлама талаптарына сай кел-
меуіне байланысты қанағаттандырылмайды. 
Жолдама алған  226 �тінім берушінің 82-і 
банк іріктеуінен �те алмаса, 144 азамат қоныс 
тойын тойлайды. Оның 132-і Тараз қаласы-
нан болса, Байзақ ауданынан – 4, Қордайдан 
– 3, Т.Рысқұловтан – 2, Жамбыл, Талас, Шу 
аудандарынан бір-бір үміткер баспаналы 
болады. Осылайша, облыс орталығынан ғана 
емес, аудандардан да жастар баспаналарында 
бақыт шамын жағады.  

Бұл, әрине жастар үшін үлкен қуаныш 
болғаны анық. Алайда жыл басында «баянды 
бағдарламаға енді қаржы қаралмайтын 
болды» деген мәселе айтылып, жастардың 
ұнжырғасы түсе бастаған. Кейіннен белгілі 
болғаны «Отбасы банк» �з тарапынан 
қарайтын қаржыны б�луден бас тартып, олар 
үшін бағдарлама шарттары тиімсіз екенін 
алға тартқан. Алайда бұл мәселемен облыс 
әкімі Ербол Қараш�кеев тікелей айна лыса-
тынын айтып, жастарды желпінтіп қойған. 
Міне, осы уәде орындалып, жастар бағдар-
ламаға қатысуға қайта мүмкіндік алып отыр. 

– «9улиеата жастары» тұрғын үй бағдар-
ламасы екі жылда 185 жасты баспанамен 
қамтыды. Ал «Отбасы банк» биыл бағдар-
ламаға қаржы қарамайды деген мәселе бол-
ғаны рас. Алайда біз келісс�здер жүргізу 
арқылы банктен 1 млрд теңге б�лгізу туралы 
мәмілеге қол жеткіздік. Жергілікті бюджет 
тарапынан да биыл 1 млрд теңге б�лінеді. 
Осы 2 млрд теңгеге биыл 140-тан астам жасты 
баспанамен қамту к�зделуде. Осылайша, 
бағдарламаның �міршеңдігін күш салу 
арқылы ұзартып отырмыз.  

Биыл «9улиеата жастары» �ңірлік тұрғын 
үй бағдарламасына бірқатар �згеріс енгізіледі 
деп жоспарлануда. Атап айтсақ,  бағдарламаға 
денсаулық сақтау, білім, журналистика, 
мәдениет, спорт және дін салалары қызмет-
керлерімен қоса, мемлекеттік қызметшілер 
де қосылуы мүмкін. Сондай-ақ қарыздың ең 

жоғары сомасы  15 млн теңгеге дейін болады.  
Бастапқы жарна  10 пайыз болса, пайыздық 
м�лшерлеме – 6%.  Несие беру уақыты – 19 
жыл. Сатып алатын тұрғын үйге к�ппәтерлі 
де, жер үй де қабылданады, – дейді Жастар 
саясаты мәселелері басқармасының басшысы 
Жомарт Зұлпыхар. 

Бағдарлама қатысушысына қойылатын 
талаптарға келсек, �тінім беруші Қазақстан 
Республикасының азаматы болуға тиіс. 
Үміткердің жасы 35-тен аспауы қажет болса, 
бағдарламаға қатысу шы соңғы ж ұмыс 
орнындағы лауазымында кемі 6 ай қызмет 
етуі керек. Бұдан б�лек, �тінім берушінің 
«Отбасы Банкіндегі» жинақ шотында сатып 
алатын үйінің 10 пайыздық ақшасы болуы 
міндетті. Сондай-ақ бойдақ болсын, ерлі-
зайыпты болсын бастарында соңғы 5 жылда 
а л ған баспанасы немесе т ұ р ғ ы н ү й ге 
арналған жер учаскесі болмауы шарт.  

Міне, осылайша бағдарламаға жаңа �зге-
рістер мен талаптар енгізілуде. Алайда бұл 
баспана алу жолын қиындатып емес, керісін-
ше, жаңа мүмкіндіктерге жол ашып жатқан 
қадам. Себебі жоғарыда аталған сала маман-
дарына арналған бұған дейін мұндай жеңіл-
детілген тұрғын үй бағдарламасы болмаған 
еді. Сондықтан жастар пилоттық жобаға дән 
риза. 

– Жасыратыны жоқ, бұған дейін жур-
налистер ешқандай санатқа жатпағандықтан, 
тұрғын үй алуда к�п қиналатын. Енді, міне 
бізге «9улиеата жастары» жобасы үлкен 
мүмкіндіктерге жол ашып отыр. Бұл мүм-
кіндікті мүлт жібермей, былтыр бір б�лмелі 
үй алып алдым. Алғашқы жарнасын құюға 
жақындарым к�мектессе, кейіннен құжат-
тарын демде жинадым. Еш қиындықсыз 
банк іріктеуінен �тіп, бір ай ішінде сатып 
алатын тұрғын үйімді ұсындым. А ллаға 
шүкір, қазір �з баспанамдамын, – дейді жур-
налист Жұматай К�ксубай.

Жастар арасында биылғы �згерістерге 
қуанып отырғандар да аз емес. 

– «9улиеата жастары» жобасын естіп, 
қызығып жүретінмін. Алайда үміткерлер 
санатына мемлекеттік қызметшілер кір мей-
тіндіктен сырттан ғана сүйсініп қоятынмын. 
Енді, міне биыл бағдарламаға мемлекеттік 
қызметшілер де кіргелі жатқанын естіп, 
қатты қуандым. Бұйыртса, құжаттарымды 
жинап, биыл �тінім беремін деп тас-түйін 
дайын отырмын. Осындай бағдарламаға жан 
бітірген облыс әкіміне, Жастар басқармасына 
айтар алғысым шексіз, – дейді жас маман 
Едіге Нұрділдә.

Иә, осылайша бағдарлама біреулердің 
асы л арманын орын дап үлгерсе, ен ді 
екіншілерге үміт отын жағуда. Ең бастысы, 
жастар жоба жалғасын тапқанына дән риза. 
Осындай жастар игілігі үшін қызмет етіп 
жат қан бағдарламаның �міршеңдігі ұзақ бо-
лып, алдағы уақытта мемлекеттік бағдарлама 
дәрежесіне жетеді деп сенеміз. Сол кезде 
баспана бақытына кенелетіндердің саны 
тағы арта түсері анық.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

СЕМЕЙ КРЕАТИВТІ ЖАСТАРДЫҢ 
ОРТАЛЫҒЫНА АЙНАЛАДЫ 

«GoldFinMarketМикроқаржы ұйымы» ЖШС
сатып алынбаған кепілдегі мүліктерге: алтыннан жасалған бұйымдар № 1- №96 лот бойынша сауда жариялайды:

Бастапқы бағасы:
1. 585 сынаманың 1 санатындағы бұйымдар  –  20 186  теңге/грамм
2. 585 сынаманың 2 санатындағы бұйымдар  –  22 204  теңге/грамм
3. 585 сынаманың 3 санатындағы бұйымдар  –  24 223  теңге/грамм
4. 750сынаманың 1 санатындағы бұйымдар   – 25 789  теңге/грамм
5. 750 сынаманың 2 санатындағы бұйымдар  – 28 467  теңге/грамм
6. 500 сынаманың т�мен сынама бұйымдар  –  17 253  теңге/грамм
Аукцион 15:00-де   27.05.2024 жылы Астана  қаласы, Сейфуллин  к�шесі,14 үй мекенжайы бойынша �теді.
Аукционға қатысу үшін �тініштер келесі мекенжай бойынша қабылданады : Астана  қаласы, Сейфуллин  к�шесі, 14 үй мекенжайы 

бойынша  голланд  әдіспен �теді.
тел.  8 (717-2) 22-22-25;8 (775) 154- 17- 49

Сонымен қатар  сатып алынбаған кепілдегі мүлікке: алтыннан жасалған бұйым № 1  лот бойынша сауда жариялайды:
1. 585 сынаманың 1 санатындағы бұйымдар  –  20 363  теңге/грамм
Аукцион 15:00-де   27.05.2024 жылы Астана  қаласы, Сейфуллин  к�шесі,14 үй мекенжайы бойынша �теді.
Аукционға қатысу үшін ;тініштер келесі мекенжай бойынша қабылданады : Астана  қаласы, Сейфуллин  к�шесі, 14 үй мекенжайы 

бойынша  ағылшын  әдіспен �теді.
тел.  8 (717-2) 22-22-25;8 (775) 154- 17- 49
  Кепілдік жарна сомасы ұсынылған сомадан 5% т�лем ақысы  қабылданады. Аукцион басталатын       уақыттан 1 сағат бұрын 

�тініштерді қабылдау тоқтатылады. Т�лем жасау шарты  100% – 5 жұмыс күн ішінде.
Деректемелер:  «GoldFinMarket Микроқаржы ұйымы» ЖШС, БСН 071140021635, 
СТН 581500213269, ЖСК KZ39551X125000008KZT, БСК KSNVKZKA, КБе 15,   «Банк Фридом Финанс Қазақстан» АҚ
Сенімді тұлға: Шакирова Асемгуль Каирбековна.

ТОО «Микрофинансовая организация GoldFinMarket»
объявляет торги невыкупленного залогового имущества: изделия из золота по лотам с № 1 - №96

Стартовая цена:
1. Категория 1 изделия 585 пробы – 20 186  тенге/грамм
2. Категория 2 изделия 585 пробы – 22 204   тенге/грамм
3. Категория 3 изделия 585 пробы – 24 223   тенге/грамм
4. Категория 1 изделия 750 пробы – 25 879    тенге/грамм
5. Категория 1 изделия 750 пробы – 28 467   тенге/грамм
6. Низкопробное  изделие 500 пробы – 15 359    тенге/грамм
 Аукцион состоится 27.05.2024 года в 15:00  по голландскому методу  по адресу: г.Астана,ул.Сейфуллина 14.
А так же, объявляет торги невыкупленного залогового имущества: изделия из золота по лоту № 1 .

1. Категория 1 изделия 585 пробы – 20 363  тенге/грамм.
Аукцион состоится 27.05.2024 года в 15:00  по английскому  методу  по адресу: г.Астана, ул.Сейфуллина 14.
Заявки на участие в аукционе принимаются по адресу: г.Астана, ул.Сейфуллина 14,
тел.8 (717-2) 22-22-25;   8 (775) 154- 17- 49
Сумма гарантийного взноса – 5% от заявленной суммы.  Прием заявок прекращается за 1 час
до проведения торгов. Условия оплаты 100% в течение 5-ти рабочих дней
     Реквизиты: ТОО «Микрофинансовая организация GoldFinMarket», БИН 071140021635, РНН 581500213269, ИИК KZ39551X-

125000008KZT, БИК KSNVKZKA, КБе 15, АО «Банк Фридом Финанс Казахстан»
     Доверенное лицо:  Шакирова Асемгуль Каирбековна
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Абай облысында 
отандық ди зайн �нерінің дамуына �з 
үлесін қосып келе жат қан Мәдина 

Еділ бекова креативті ин дустрияның 
келешегі алда деген се німде. «Осы дан 

8 жыл бұрын сіңілім екеуміз �з 
күшімізбен дизайнерлерге арнал ған 
шағын мектеп ашқан бола тынбыз. 
Ол кезде ақшамыз аз, әлі есімде 40 
мың теңге к�лемінде қаржымыз 

болғанына қарамастан істі бастап 
кеттік. Дегенмен «тәуе кел түбі – 
желқайық» дегендей еңбек етсең 

ұзамай жемісін де к�реді екенсің», 
– дейді бүгінде Brilliant  

шығармашылық мектебі нің негізін 
қалап отырған кә сіпкер. 
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Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Айбек Серікұлы қазақ балаларынан 
б�лек, �зге ұлт �кілдеріне де домбырада 
еркін ойнауды үйретіп, ұлттық аспаптың 
қолданылу аясын кеңейтуге шама-шарқы 
келгенше үлес қосып жүр. Бір  қызығы, 
домбыраның шанағынан күмбірлеген күй 
ғана емес, жастардың аузынан түспейтін 
заманауи әндердің ырғағы да т�гіледі. 
$ртүрлі музыкалық шығармалар 
орындалатын парақшаның MUZBANDa 
аталуы да сондықтан. Музыка �нері 
Айбектің бойына атаның қанымен 
дарыса керек. Айтуынша, бес жасында 
әкесі ағаштан ойып жасап берген 
домбыраны қолынан тастамай �скен. 
Ауылдағы �нер мектебінде 
шығармашылығын шыңдап, А.Жұбанов 
атындағы Ақт�бе �ңірлік 
университетінде музыкалық білімін 
жетілдіріпті.

«Біз – �нерлі отбасымыз. 
Марқұм әкем Серік Оралұлы – 
Мұғалжар ауданында беделді 
күйші болған кісі. Атам 
Орал ақын болып, 
бірнеше рет «халық 
жауы» атанып, сотталған 
екен. Ағам Бейбіт 
Оралұлы – белгілі 
композитор. $ндерін 
«Арнау» тобы, Роза 
Рымбаева, тағы бірқатар 
әнші сахнада орындап жүр. Ал 
әпкем – опера әншісі. Күйді шеберлікпен 
орындауды әкемнен үйрендім. Бірақ 
маған арнайы уақыт б�ліп, қасымда 
отырып үйретпейтін. /зі бір-екі рет 
тартатын да, домбырасын қабырғаға іліп 
кетіп қалады. Артынша қайталап, 
талпынып үйреніп алдым», – дейді 
талантты Айбек. 

Білім ордасында жүріп Бақытжан 
Бакауиевке, Момын Байғанинге шәкірт 
болған. Момын Байғанин – атақты 
Нұрпейіс Байғаниннің кіші ұлы. /нер 
әлемінде із қалдырған тұлғалардың 
тәжірибесін бойына сіңірген Айбек 
Ораловтың шәкірті Димаш Тоқабай 
Қазақстанның барлық дерлік �ңірінде 
болып, түрлі �нер байқауларынан 
Гран-при иеленген. Сонымен қатар 
Түркия, Грузия және /збекстан 
елдерінде �ткен фестивальдерден де 
жүлделі орынмен оралған. Ерекше дарын 
иесі осындай шәкіртке ұстаздық еткеніне 
мақтанатынын айтты. Қазір істеп жүрген 
игі істерінің арқасында домбыраны 
әлемге танытуды мақсат еткен Айбек:

«Менің арманым – қазақтың қара 
домбырасын Еуропа, ТМД елдеріне 
таныту. ТМД құрамында он шақты 
мемлекет бар, әр елдің �зіне тән хит әні 
бар. Соларды орындап шығу – қазіргі 
бірінші кезекте тұрған жоспарым. Желіге 
жүктеген видеоларыма жазылған 
пікірдің к�бі шетелдіктер тарапынан 
келген. Аспаптың атын, оны қалай 
үйренуге болатынын сұрап жатады. 
Тіпті, АҚШ-тан домбыраның бағасы мен 
қалай алуға болатынын сұраған оқырман 
да болды. Қателеспесем, 2015 жылдары 
орыс балаларына домбыра үйретіп едім, 
бірақ олар Ресейге қоныс аударып кетті. 
/здерімен бірге қазақтың �нерін де алып 
кетті. Бұл – қазақ домбырасы тағы бір 
шекара асты деген с�з. Қазір түрлі 
концерттерге қатысу үшін Украинадан, 
Германиядан, Ресейден ұсыныстар к�п 

түсіп жатыр. Соңғы Ресейден келген 
шақыртуларға белгілі себептермен 
келіспедім», – деді. 

Ол к�біне шетелдің әнін домбырада 
орындауының себебі мақсатына 
жақындауға бір қадам екенін айтады. 

«Егер домбыра арқылы тек күй 
орындайтын болсам, онда домбыраны 
әлемге таныту қиынға түсер еді. /йткені 
күй қазаққа ғана тән. Ал басқа елдің 
шығармасын домбыраға түсіру – сол 
елдің домбыраны қазақтың ұлттық 
аспабы екеніне к�з жеткізуге 
итермелейді. Болашақта 
домбыраны қазіргі гитараның 
деңгейіне шығарғым келеді. 
Гитараны қазір дүниежүзі 
біледі, домбыра да солай 
болса екен деймін. Бүкіл 
әлем домбыра 
дегенде Қазақстанды 

еске 
түсіргенін 

қалаймын», 
– деді 

домбырашы.
Айбек 

Серікұлының 
шығармашылық 

қоржынында 
шетелдік хит әндердің 

нотасынан б�лек, 
авторлық ән-күйлері, 

композициялары да бар. 
Атап айтқанда, «Ағайын», 

«Бауырым», «Сен», «Ауылым», 
тағы басқа он шақты әні болса, 

авторлық күйдің қатарында «Диірмен», 
«Жабалға», «Ақтабан» сияқты күйлер тұр. 
Айта кетейік, туындыларының барлығы 
басынан �ткен шынайы оқиғаға 
негізделген екен.

«Бұрын ауылда нағашы әжем диірмен 
тартатын еді. Ол кезде үнемі қасында 
отырып к�мектесетінмін. Диірменнің екі 
ауыр тасы болады емес пе?! Сол тас 
ақырын айналып, кейін жылдамырақ 
күйге ауысады ғой, «Диірмен» күйінің де 
сарыны осындай. Ақырын басталып, 
кейін жылдам ырғаққа ауысады. Ал 
«Жабалға» деген күйім ағамның �міріне 
арналған. Орал атамның інісі Жабал 1939 
жылы Кеңес-Фин соғысына кетіп, 
хабар-ошары үзіліп, із-түзсіз жоғалып 
кеткен. Бұл күй сол оқиғаны баяндайды», 
– деп күйлердің шығу тарихын айтып 
берді. 

Домбырашының соңғы уақытта 
жарыққа шыққан композициялары 
Spotify, iTunes, Yandex Music 
қосымшаларында қолжетімді.

Қазіргі жастардың тыңдайтын әні 
�згерек. Олардың талғамындағы 
заманауи әндерді домбыраға түсіріп айту 
арқылы жастар арасында домбыраны 
кеңінен насихаттауға мүмкіндік зор 
болатынын айтқан Айбек бүгінгі 
домбырашылардың жіберетін 
қателіктеріне де тоқталды. 

«Жастар арасында кең танымалдыққа 
ие әншілер к�п. Солардың әндерін 
домбыраға салып к�ру керек. 
Байқайтыным, жастардың назарын 
домбыраға аударамын деп кей 
домбырашылар не болса соны орындап 
кетеді. Болмайтын дүниені, құлақ 
құрышын қандырмайтын әндерді 
орындайды. Мұның �зі – үлкен қателік. 
Біріншіден, әннің әуені мен домбыра 
үндестігін анықтау керек. Не болса да 
шеберлікпен орындаған ж�н ғой. Қазір 
Ақт�бе, Алматы қалаларында 

шәкірттерім бар. Бәрі 
шетінен тұнып 
тұрған дарындар. 
Оған қоса, 
шетелдік 

оқырмандарымның 
арасынан үйренуге 

ықыласы барлар 
ниеттерін білдіріп жазады. 

Оған уақытымыздың сәйкес 
келмеуінен сабақ бере алмай 

жатырмын», – дейді ол. 
Домбыраға назары ауған жастарға 

күйдің де құдіретін еске салып отыру 
маңызды. Күй – тұнып тұрған 
философия. Қазақтың күйін тыңдау 
арқылы кез келген адамның ішкі жан 
дүниесі рухани байи түседі әрі ұлттық 
музыкаға деген қызығушылығы арта 
түсетінін алға тартты домбырашы. 
Сондай-ақ кез келген ән домбырада 
орындалғанымен, әуен мен домбыра 
арасындағы үндестік бірдей бола 
бермейді екен. 

«Қазір джазды, әр елдің халық 
әндерін, классиканы және заманауи 
әндерді де тыңдаймын. Жан-жақты 
болған дұрыс қой. /йткені бұл – әр 
заманның, әр жастың әндерін зерттеуге, 
домбырамен үндестігін сақтауға зор 
мүмкіндік. Қазіргі заманауи әндердің 
мелодикасы аз болғандықтан, домбырада 
әуені толық ашылмайды. /з тәжірибемде 
байқағаным, Кеңестік кезеңдегі 
әуендердің мелодиясы к�п, домбыра 
нотасына керемет түседі. Шәкірттеріме 
күрделі әндердің нотасын қағазға түсіріп 
үйреткенді ж�н к�ремін. Мысалы, 
Моцарттың, Монтидің шығармаларын 
нотасына қарап-ақ жеңіл үйренуге 
болады. Ол үшін үйренушінің икемі, ішкі 
ұмтылысы мен әнді талдау қабілеті болса 
жеткілікті. Осы тұста айта кетейін, 
домбыраны үйренуге ниеттілер үшін 
музыкалық сауаттылық болуы керек деген 
қатып қалған ереже жоқ. Жастардың 
домбыраға деген қызығушылығы 
әлдеқайда артқан, бірақ сапа жағынан 
ақсап жүрміз», – деді А.Серікұлы. 

Ұлттық аспаптың насихатын кеңейту 
үшін әлеуметтік желіні тиімді пайдалану 
керегін айтқан Айбек Серікұлы қазір 
украин қызымен бірлесе ортақ әуен 
шығарып жатыр. Қазақтың домбырасы мен 
украинның бандура аспабының 
қосарланған дауысы екі ұлттың 
ауызбіршілігін білдіріп тұратындай. Осы 
сияқты Венгрияның, Американың 
музыкант-гитаристерімен біріккен 
жобаларға да дайындық басталып кеткен. 
Гитарист рок ойнайтын болса, арадағы 
кідірісте домбырамен күй шертіледі. Одан 
б�лек, биыл Түркияның Измир қаласында 
«Измир маршы» шығармасының 100 
жылдығына дайындық жүріп жатыр. 
Талантты домбырашы Айбек те осы 
мерейтойға қатысып, домбыраның мерейін 
асқақтатпақ. «Жігітке жеті �нер де аз» 
демекші, Айбек Серікұлы домбыраның 
құлағында ойнайтын шебер күйші ғана 
емес, шахмат үйірмесі арқылы балалардың 
ойлау қабілетін шыңдаумен де 
шұғылданады. 

Талантты домбырашының �мірде де, 
�нерде де жиған тәжірибесі мол. Ол 
бүгінгі уақытқа дейін бір сәтке де 
шығармашылық ізденісін тоқтатқан 
емес. Қазір батыс әндерінің нотасын 
қағазға түсіріп жүр. Бұл да жас ұрпақ 
кәдесіне жарары анық.
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Алматылы� Айбек Серік�лы – шетелдік хит әндерді! ма�амын 
домбыра нотасына т$сіріп, &зге халы�ты! та!данысын тудырып 
ж$рген на.ыз талант иесі. ТикТок желісінде MUZBANDa никней-
мімен ашыл.ан пара�шада к&біне Еуропа, ТМД елдеріне тән 
әндерге т$сірілген туторлар жарияланады.

�АЗА� �АЗА� 
ЕСКЕ ТҮСУІ КЕРЕКЕСКЕ ТҮСУІ КЕРЕК

Äîìûð 
ДЕГЕНДЕДЕГЕНДЕ

Іс-шараның мақсаты – руха-
ни-мәдени құндылықтарды, хал-
қымыздың тарихын, мәдениетін 
бір кеңістікке біріктіре отырып, 
әртүрлі жанр мен стильдегі �нер 
туындыларын ұсыну. Музей қыз-
метін, ондағы экспонаттар мен 
жәдігерлерді кеңінен насихаттау. 
Бұл күні таңғы сағат 10:00-нан 
бастап «Балдырған гид» шолу 
экскурсиялары, Ұлттық музейдің 
ғылыми жобалар аясында жарық 
к�рген кітаптардың тұсаукесері, 
картина мен мүсін туындыларына 
к�ш ірме ж асаудан шеберл і к 
сыныбы мен Ұлттық музейдің 
жобалары аясындағы музейлік 
сабақтар �теді.

Сағат 16:00-де Суретшілер 
одағының мүшесі Рафаэль Слеке-
новтің «Тәңір нұры» атты жеке 
к�рмесі ашылады. Сағат 18:00-ден 
бастап музей қонақтарына Роза 
Бағланова атындағы «Қазақ-
концерт» мемлекеттік концерттік 
ұйымының концерті, қол�нер ші-

лер жәрмеңкесі, «Дала кескін-
демесі: рәміздер, бояулар, бей-
нелер» мен «Ерлікке тағзым – 
елдіктің белгісі» к�рмелері, Ұлт-
тық музейдің Консервация және 
қалпына келтіру қызметінің ше-
берлік сабақтары, «Музей қорын-
дағы атақты тұлғалар домбыра-
сының үнін жаңғырт у» ат ты 
лек ция-концерт ұсынылады.

Сонымен қатар к�рермен 
үшін театрландырылған экскур-
сия, «Жұлдызды гид. 10 жұлдыз. 
10 жауһар» шоу-жобасы ұйымдас-
тырылады. Аталған мәдени іс-
шара Ұлттық музейде дәстүрлі 
түрде ұйымдастырылып келеді. 
/ткен жылы келушілер саны 48 
мыңға жуықтаған. Айта кетейік, 
«Халықаралық музей күні» мере-
кесі 1977 жылы халықаралық 
музейлер кеңесінің бас конферен-
циясында бекітілген. Сол жылы 
алғашқы «Музей түні» іс-шарасы 
Берлин қаласында �тті.

«МУЗЕЙ ТҮНІ» 
АСТАНАЛЫҚТАРДЫ ҚУАНТАДЫ

18 мамырда са.ат 18:00-00:00 аралы.ында >аза�стан 
Республикасыны! ?лтты� музейінде  халы�аралы� музейлер 
к$ніне арнал.ан «Музей т$ні» акциясы ше!берінде «Музей – 
��ндылы�тар мекені» атты мәдени-танымды� іс-шара &теді. 

«Таза >аза�стан. Астана 
– тазалы� пен тәртіпті! $лгісі» 
атты ау�ымды эколо гиялы� 
акциясы аясында ChatGPT 
к&мегімен салын.ан сурет-
терді! фоток&рмесі &тті. 

Қаланың болашағы туралы 
к�зқарасты бейнелейтін кар-
тиналар «Бәйтерек» монументі 
айналасында орналасқан. Елор-
далық жас белсенділер картина-
лар жасанды интеллект ChatGPT 
арқылы жасалғанын айтты. Олар 
жасанды интел-лектіден астана-
лықтар тарапы-нан ұқыптылық 
б о л м а с а ,  қ а л а н ы ң  ж ә н е 
оның танымал орындарының 
жағдайы не болатынын к�рсету-
ді сұрады.

«Экоакция барлық қалалар 
мен ауылдардың тұрғындарына 
белсенділік танытуға мүмкіндік 
жасайды. Артқа қарап, қоқысты 
ғана емес, оны тазарту арқылы біз 
ертеңгі күнге қамқорлық жасай-
тынымызды байқаймыз. Ұқып-
тылық бізден басталады. Табиғат 
а ясы н да дема л ған нан кей і н 
�зіңізбен алып келген заттардан 
қалған қоқыстарды бірге алып 
кету керек. Табиғатымызды, сү-
йік ті Қазақстанымызды қорғауы-
мыз керек», – деп атап �тті акция 
қонағы, Қосшы қаласы мәсли-
хаты ның депутаты Ирина Оси-
пова. Сондай-ақ қала тұрғындары 
үшін қоршаған ортаны тазарту 
үнемі алаңдаушылық туғыза-
тынын атап �тті. 

ЖАСАНДЫ ИНТЕЛЛЕКТ 
САЛҒАН СУРЕТТЕР КӨРМЕСІ

Алматы �аласы Жастар 
сая саты бас�армасыны! �ол-
дауымен �ала жастары ара-
сында Jas Gala жастар фес ти-
валі &тті. Фестиваль же!ім-
паз дарын марапаттау рәсімі 
«Алатау» театрында �йымдас-
тырылды.

Бір айға созылған фестивальда 
қатысушылар вокал, хорео графия, 
мобилография, аспаптық орындау, 
театр бағыттары бойын ша бақ 
сынаған. Жалпы жобаға 2,5 мың-
нан астам студент қа тысты.

– Jas Gala фестивалі Алматы 
қаласында үшінші рет ұйым дас-
тырылып отыр. Оған қаладағы 
барлық Жоғары оқу орындары 
мен колледждердің студенттері 
қатысты. Нақты айтқанда, 30 
ЖОО және 23 колледжден 529 
�тінім келіп түсті. Фестивальдың 
жүл де қоры 7 500 000 теңгені құ-
ра ды. Фестивальға қатысу үшін 
алдымен университет және кол-
ледж ішінде іріктеу болды. Оның 
жеңімпаздары қалалық жарысқа 
қатысты, – деді Алматы студент-
тер альянсының басшысы Жас- 
ұ лан Қуандық.

JAS GALA ФЕСТИВАЛІНІҢ 
ЖЕҢІМПАЗДАРЫ АНЫҚТАЛДЫ

Айбек СЕРІКҰЛЫ, 
домбырашы:


